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K A Z A LO Beseda 
urednice

Ko smo pred mnogimi leti pripravljali Večer ob treski z 

Jožetom Lodrantom, mi je v roke prišel tudi njegov tekst, ki 

opisuje, koliko bolj imenitno je imeti počitnice kot dopust. 

Da mu že sama beseda počitnice prikliče same čudovite 

asociacije. Strinjam se – počitnice so »zakon«. 

Tako sta na primer na svojem počitniškem romanju po 

poteh otroških spominov nekoč v moji mladosti pri našem 

dediju Lipiju postala dva nekdanja Mežičana: Stojan 

Hergouth in Štefan Veselko. Slednji dedijev najboljši 

prijatelj, sosed in sotrpin otroštva med vojno. (Priznam, 

prvega se spomnim le bežno. Oba pa sta bila veterinarja, 

torej sem ju poslušala z odprtimi usti.)

Štefan in dedi sta takrat obujala spomine na svoje 

počitnice, med katerimi sta čolnarila na »Tajhtu«, kot so 

tudi rekli našemu znamenitemu Ribniku pri Škurniku. Trije 

dečki – že omenjena in pa dedijev brat – so se v koritu 

za »aranje« prašičev podali na veslanje po takrat bolj 

obsežnem jezercu. Da pa je bilo vse še bolj zanimivo, so 

s seboj vzeli majhno, lisasto svinjko, ki je bila očitno zelo 

navajena njihove družbe. Dediju so se orosile oči, ko je 

pripovedoval, kako se mu je zasmilila, ko jo je njegov 

brat vrgel v vodo, da bi videl, kaj bo. Pa ni bilo razloga za 

bojazen. Svinjka je znala – za razliko od treh prepogumnih 

čolnarjev – odlično plavati. 

Možakarji so se ob pripovedovanju prav počitniško 

prešerno imeli, se veselili in bili spet mladi. Počitniških 

dogodivščin jim ni bilo treba iskati daleč in ogrele so jim 

srce. Obilo takih lepih zgodb vam v tem poletju želim tudi 

jaz. Nekaj pa jih lahko najdete zapisanih tudi na straneh 

tokratne izdaje Šumca, ki vam ga ponižno izročam v branje
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Spoštovane 
občanke in občani, 
vesel sem, da vam lahko predstavimo novo izdajo našega 
občinskega glasila ŠUMC, v katerem smo za vas strnili pestro 
aktualno dogajanje zadnjih mesecev.

Z aprilsko čistilno akcijo smo 
znova solidarno dokazali, da 
nam je mar za našo Mežico 
in okolje, v katerem živimo. 
Namen akcije je, poleg ure-
janja okolja, tudi ozaveščanje 
o pomenu skrbi za okolje 
in višje kakovosti življenja v 
lokalnem okolju. Vsem ob-
čankam in občanom, ki ste 
se udeležili aprilske čistilne 
akcije, se zahvaljujem za 
sodelovanje.

Pester maj nam je postregel 
najprej z gorsko-kolesarsko 
tekmo SLOENDURO 
Perkmandeljc. Vikend, ko so 
se najboljši slovenski enduro 
kolesarji zbrali v Mežici, kjer 
jih je čakala tretja postaja 
letošnje SloEnduro serije. 
V zelo težkih, deževnih in 
blatnih razmerah se je med 
seboj pomerilo 194 kolesark 
in kolesarjev iz sedmih držav. 
Čestitke vsem udeležencem, 
ki so pokazali borbenost 
v izredno zahtevnih 
vremenskih razmerah.

Dogajanje se je nadaljevalo 
z odkrivanjem in spoznava-
njem čebelarske dediščine 

v čebelarski zbirki Rudolfa 
Galoba. Obiskovalci so se 
sprehodili skozi muzej de-
diščine čebelarstva, bili so 
deležni vodenega pohoda 
po čebelarski učni poti, za 
zaključek pa je sledilo dru-
ženje na tržnici, kjer so lahko 
tudi poizkusili lokalni med in 
različne medene proizvode.

Tradicionalen Festival 
makaronflašja in tife je 
ob svoji četrti ponovitvi 
in neverjetnemu odzivu 
obiskovalcev dokazal, da 
postajata ti dve jedi sinonim 
za našo občino. Verjamem, 
da bo festival v prihodnje 
še dodatno pridobil na 
prepoznavnosti in da lahko 
pričakujemo obiskovalce iz 
vseh koncev Slovenije. 

Ob koncu meseca maja 
smo skupaj ustvarili en 
čudovit spomin, na zaključni 
prireditvi vrtčevskega 
leta, ki so ga pripravili 
zaposleni vrtca Mežica. Naj 
ob zaključku šolskega leta 
vsem učencem in dijakom 
zaželim prijetne, zabavne in 
brezskrbne počitnice. 

Na 1. pokalnem turnirju JKA 
karateja so nedavno odlič-
ne rezultate dosegle naše 
tekmovalke in tekmovalci 
karateja, ob čemer jim vsem 
iskreno čestitam. 

 »Življenje v skupnosti« 
nosi naslov predstava, ki 
so jo za nas pripravili člani 
CUDV Črna na Koroškem. 
Prijazno nas je opomnila na 
pomembnost prijaznega in 
spoštljivega sobivanja.

Dovolite mi, 
da vsem za 
konec namenim 
ČESTITKE OB 
PRIHAJAJOČEM 
DNEVU 
DRŽAVNOSTI, ko 
Slovenija praznuje 
svoj 32. rojstni dan.

Župan Občine Mežica
Mark Maze
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Na bivšem kopališču 
bi lahko zrasli dve bivalni 
enoti za starejše

Prvi korak k temu cilju je narejen. Občina Mežica je pristopila k pripravi 
Občinskega podrobnega prostorskega načrta za bivalne enote za starejše 
na območju »Kopališče« v Mežici [EUP ME59-OPPN* (del) in ME63-OPPN* 
(del), CU], v nadaljnjem besedilu OPPN, ki predvideva izgradnjo dveh bivalnih 
enot za starejše z 48 posteljami. Strokovne podlage so bile širši javnosti 
predstavljene že v začetku maja. Sprejem OPPN je predviden konec tega leta. 

Investitor izgradnje je Koro-
ški dom starostnikov (KDS 
Črneče), ki bo investicijo 
predvidoma financiral z ne-
povratnimi sredstvi Načrta 
za okrevanje in odpornost, 
na podlagi javnega razpisa 
za sofinanciranje gradnje 
objektov za zagotovitev var-

nega okolja za osebe, ki so 
odvisne od pomoči drugih, 
Ministrstva za delo, družino 
in socialne zadeve. 

S tem se uresničuje name-
ra občine, da poskrbi za 
socialno šibkejše skupine, 
ki se odraža ne samo v 

razvojnih dokumentih ob-
čine temveč konkretno že 
v Občinskem prostorskem 
načrtu (OPN) Občine Meži-
ca. Na območju nekdanje-
ga kopališča OPN namreč 
predvideva prostorsko 
umestitev javne zgradbe 
(dom za starejše).
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Investicija za lokalno skup-
nost pomeni ogromno 
dodano vrednost, uporab-
nikom pa prinaša institu-
cionalno varstvo, socialno 
oskrbo in dostop do zdra-
vstvenih storitev. Lokacija 
zaradi svoje lege (v mirnem, 
zelenem, varnem, sončnem 

okolju) v bližini centra 
mesta in z že obstoječimi 
transportnimi povezavami, 
ohranja socialno vključeno-
st uporabnikov in spodbuja 
medgeneracijsko povezo-
vanje. Občina v bližini na-
črtovanih objektov načrtuje 
tudi zasaditev dodatnih 
parkovnih površin. Nenaza-
dnje tudi demografski tren-
di ter prostorske potrebe 
izvajalcev institucionalnega 
varstva ter pomoči na domu 
na tem območju govorijo v 
prid izvedbi investicije; re-
alizacija le-te pa zasleduje 
ne le strateške cilje Občine 
Mežica in regije, temveč 
precej širše – strateške cilje 
države in Evropske unije.

V okviru idejne zasnove je 
objekt organiziran kot dva 
stolpiča (v vsakem bo svoja 
enota), pod njima pa bodo 
skupne funkcije. Proti reki 
bosta nastala interni trg oz. 
spodnje dvorišče, proti cesti 
pa bo zgornje dvorišče, na 
katerega bodo izhodi iz sku-
pnih prostorov enot in sob 
ob njem. Etaže med seboj 
povezujeta dvigalo in sto-
pnišče. Avtomobilski dostop 
do objekta bo po obstoječih 

cestah. Ob objektu bo zgra-
jena nova cesta s parkirišči 
in uvozoma proti vhodu v 
objekt in ločeno na servisno 
dvorišče s prostorom za 
agregat in odpadke. Okoli 
objekta se bo delno uredilo 
utrjeno dvorišče, delno ze-
lenica z drevnino in klopmi. 
Opcijsko se doda nov most 
preko reke Meže, katerega 
izvedba pa ni predvidena v 
fazi izvedbe bivalnih enot. 
Zagotovljena so parkirna 
mesta za invalide. 

Odločitev o uspešni 
pridobitvi nepovratnih 
sredstev, s katerimi bi 
investitor v letih 2023-2026 
lahko realiziral investicijo 
v skupni ocenjeni bruto 
vrednosti 5.865.003,17 eur, 
bo znana predvidoma v 
mesecu juliju. V primeru, da 
sredstva ne bodo dodeljena, 
bo Občina Mežica vseeno 
izpeljala postopek sprejema 
OPPN ter tako zagotovila, 
da bodo, v primeru novega 
podobnega razpisa, 
podlage za prijavo nanj, 
vnaprej pripravljene. 

Jana Horvat Tomaž,
služba za gospodarstvo
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PRESELITEV UPORABNIKOV IZ CUDV
ČRNA NA KOROŠKEM V MEŽICO: 

Novo poglavje 
v življenju
Deinstitucionalizacija je proces, ki ima pomembno vlogo pri izboljšanju 
kakovosti življenja ljudi s posebnimi potrebami. V okviru tega procesa se je 
nedavno izvedla preselitev petih uporabnikov in ene uporabnice iz CUDV 
Črna na Koroškem v Mežico, kar predstavlja začetek novega poglavja v 
njihovem življenju. Ti uporabniki so bili preseljeni v hišo na Stržovem. 
V zaključni fazi urejanja sta še dve novogradnji v samem centru Mežice 
ter manjše stanovanje v neposredni bližini teh hiš, kamor se bo kmalu 
preselilo še 11 drugih uporabnikov.

Preselitev uporabnikov je 
bila izvedena z namenom, 
da jim omogočimo bolj indi-
vidualizirano in skupnostno 
življenje. Hiša v Mežici jim 
daje priložnost, da zaživijo 

v okolju, ki je bolj podobno 
običajnemu domu in kjer se 
bodo lažje vključevali v lo-
kalno skupnost. Uporabniki 
so bili ob prihodu v Mežico 
pozitivno presenečeni nad 

toplo dobrodošlico, ki so jo 
prejeli, obenem pa se vese-
lijo novega domovanja.

Ena izmed pomembnih 
prednosti preselitve je 
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možnost individualizacije 
vsakega posameznega 
uporabnika. Individualiziran 
pristop k oskrbi in podpora 
omogočata, da se uporab-
niki bolje vključijo v vsak-
danje aktivnosti ter razvijajo 
svoje interese in veščine. 
Hiša na Stržovem je opre-
mljena tako, da zagotavlja 
primerno okolje za življenje 
uporabnikov, vključno z 
vsemi potrebnimi prilago-
ditvami in storitvami, ki jim 
olajšajo vsakdanje življenje.

Preselitev uporabnikov 
je bil skrbno načrtovan 
proces, ki je vključeval 
sodelovanje tako 
uporabnikov kot tudi 
njihovih svojcev ter 
zaposlenih. Zagotovljena je 
ustrezna podpora in pomoč 
v celotnem postopku, 
kar pripomore k lažjemu 
prehodu in prilagajanju na 
novo okolje. Skupaj so se 
soočali z izzivi in presegali 
morebitne pomisleke, kar 
je pripomoglo k pozitivni 

izkušnji preselitve. Kljub 
svoji drugačnosti želijo 
postati enakovredni občani 
v družbi, s svojo iskrenostjo 
in energijo pa obogatiti 
utrip v kraju. 

Zato hvala vsem občankam 
in občanom Mežice za že 
izkazano podporo, prijazne 
besede in sodelovanje, ka-
terega se uporabniki vese-
lijo tudi v bodoče.

Janže Blatnik
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SKUPAJ 
SMO MOČNEJŠI
PDG Mežica v letu 2023 praznujemo že 125 let 
delovanja. Trenutno naše društvo šteje 150 članov.

Člani smo zelo aktivni na 
vseh področjih. Udeležuje-
mo se različnih prireditev, 
izobraževanj, srečanj in tek-
movanj. Posebej slednjih se 
zadnje čase radi udeležuje-
mo, saj tekmujemo v vseh 
starostnih kategorijah, od 
najmlajših pionirjev, do naj-
starejših veteranov. Imamo 
tudi desetino članic in čla-
nov, na kar smo še posebno 
ponosni, ker tekmovalne 
vaje z motorno črpalko nis-
mo delali že vrsto let.

V društvu veliko časa pos-
vetimo tudi mladim in vaje 
vsak torek redno obiskuje 

lepo število najmlajših. Tako 
vidimo, da se nam v Mežici 
ni potrebno bati za bodoči 
rod gasilcev. Prav tako so 
zelo aktivni naši najstarejši 
člani veterani, kajti kljub 
letom na tekmovanjih po-
segajo po najvišjih mestih. 
Tudi članice delajo s polno 
paro ter v domače društvo 
prinesejo kakšen pokal s 
tekmovanj. Poleg tega pa 
se članice izobražujejo in se 
udeležujejo vseh operativ-
nih vaj, tako da so usposo-
bljene za vsako intervencijo.

Vsi člani posvetimo 
gasilstvu ogromno časa; 

vsak prost trenutek 
izkoristimo poleg rednih 
vaj za različna srečanja, 
prireditve in sodelovanja z 
ostalimi društvi, ki delujejo 
v domačem kraju. Tako 
smo se udeležili pustne 
povorke, kolesarili smo 
za 1. maj, postavili mlaj, 
kuhali makaronflajš, prali 
kolesa in varovali kolesarje 
na regionalni cesti na 
prireditvi SloEnduro. Ves 
čas pa seveda pridno 
treniramo, saj nas čaka 
še tekmovanje GERES, ki 
letos poteka v Sečovlju in 
odločeni smo, da dobro 
zastopamo našo občino.
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Ob vsem delu, smo se malo 
tudi poveselili, saj smo v do-
mače društvo pripeljali težko 
pričakovano novo vozilo Sca-
nia GVC1. Vozilo je namenje-
no za prevoz moštva, opre-
mljeno je za protipožarno 
varnost in ima veliko opreme 
za elementarne nesreče oz. 
tehnično reševanje. Za vozilo 
bomo imeli tudi uradni prev-
zem, kot se za takšno prido-
bitev spodobi.

V planu imamo še veliko 
dogodkov. Najprej pa bomo 
naše najmlajše odpeljali na 
gasilski tabor, kjer se bomo 
po napornem šolskem letu 
sprostili in zabavali, tako kot 
znamo samo mi.

Da lahko tako dobro deluje-
mo, smo hvaležni vsem na-
šim članom, staršem, ki nam 
zaupajo otroke, občanom 
Mežice, ki nas podpirajo, ter 

gospodu županu, ki nam zna 
prisluhniti.

Kljub težavam, ki nas včasih 
doletijo, držimo skupaj, ter se 
oklepamo slogana:

SKUPAJ SMO MOČNEJŠI.

NA POMOČ!

Renata Komar,
predsednica PGD Mežica 
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OČISTIMO MEŽICO
Ker nam ni vseeno! Ker imamo Mežico radi! 
Ker uživamo v lepi naravi! 

S ponosom se želimo 
zahvaliti vsem 
udeležencem, ki ste se 
pridružili naši čistilni akciji 
na dan Zemlje – 22. 4..

Z veseljem smo opazovali, 
kako se je lepo število po-
sameznikov združilo ter s 
skupnimi močmi pobralo in 
odstranilo odpadke, ki so 
obremenjevali naš kraj. Vaš 
trud je bil ključnega pomena, 
saj ste dokazali, kako zelo 
imamo radi našo Mežico.

Iz srca se zahvaljujemo vsem 
udeležencem za uspešno 
izvedeno čistilno akcijo, 
prispevan trud in dobro 
voljo. Vaša predanost je 
pomembno prispevala k 
čistemu in zdravemu okolju 
v Mežici. Prav tako želimo 
izreči iskreno zahvalo našim 
sponzorjem za njihovo 
dragoceno podporo.

Letošnji slogan Dneva 
Zemlje »Vlagajmo v naš 
planet« nas opominja, da 

moramo vložiti svoj čas 
in energijo v ohranjanje 
čistega in zdravega okolja. 
Vsak od nas lahko s svojimi 
dejanji prispeva k bolj svetli 
prihodnosti našega planeta 
ter izboljša tudi lastno 
kakovost življenja. Skupaj 
zmoremo!

Naj naša Mežica ostane čista 
še naprej! 

Vesna Trdina, 
Komunala Mežica

Ponovno odprtje gostinskih lokalov
V našem kraju so ponovno začeli obratovati trije gostinski lokali. Pri trgovini 
Tuš je 27. maja nov najemnik Robert Končnik odprl Roko Bar. V Športnem par-
ku Mežica je z mesecem junijem ponovno začel delovati bivši Shoot Art Caffe, 
ki se po novem imenuje Klub Caffe. Nov najemnik lokala je Alen Šumah. Na 
tenis igrišču pa od 26. maja ponovno obratuje gostinski lokal, ki ga je prevzela 
nova najemnica Nika Čapelnik. 
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MOST
čez potok Šumc

Mahneš jo lepo mimo 
zadnjih hiš in mimo 
vodne razdelilne postaje 
in po zložni poti čez dva 
mostova. Prečkaš prvega 
in po dobrih sto metrih bi 
moral še drugega. Ampak 
glej, glej, ni ga več. Pred 
tabo se prikaže široka in 
globoka luknja. In tako je 
bilo lep čas. Kaj pa zdaj? 
Pa smo se ljudje nekako 
znašli. Kar tam pred prvim 
mostom so nekateri zavili 

na desno, čez ozko brv 
prečkali deroči potok, ki 
sploh imena nima, in se 
zagrizli v strmi breg. Saj ni 
ne vem kako daleč, ampak 
za starejše, sopihajoče ljudi 
ta pot ni primerna. A je šlo 
tudi drugače. Šel si kar do 
podrtega mostu in junaško 
zagazil po zdrizastem blatu 
do vode. Tu so pametni 
ljudje čez potok položili 
nekakšno poleno in malo 
večji kamen ali dva in hop, 

hop si bil čez potok. Krasno. 
Na drugi strani je bil breg 
suh in ni bilo nobenih težav 
več priti navkreber. Oh, kako 
se človek dobro počuti, ko 
je spet na stari cesti.

A mogoče kdo misli, da je 
naš Šumc umirjen potok? 
Mislim, da nikoli ni bil in nikoli 
ne bo! To je pravi hudournik! 
Bile so hude nevihte, ko je 
čisto podivjal. Poplavljal je in 
odnašal vse, kar mu je bilo na 

Z zanimanjem sem prebirala zadnji Šumc in iskala, če je kdo kaj napisal o 
novem mostu čez potok Šumc, pa ni bilo nič. A nas je kar veliko, ki nam ta 
most veliko pomeni, saj ga pogosto uporabljamo. Kar dosti ljudi se tu pogosto 
sprehaja, saj je še v največji pripeki za nekaj stopinj hladneje kot kje drugje.
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poti. Podiral je mostove, nosil 
s seboj plohe, kure, kakega 
prašiča, seno itd.. Pravzaprav 
se sploh ne vidi, kaj se skriva 
v motni vodi.

Še sedaj na eni strani spod-
jeda cesto, na drugi pa se 
lomi drevje in počasi drsi 
navzdol. Tam na desni stra-
ni med obema mostovoma 
je zelo strm breg gol, brez 
vsakega drevja, saj je posto-
poma vsa zemlja z drevjem 
vred zgrmela navzdol v dero-
či potok.

Pa se zelo pogosto kaj dela 
ob strugi, pravzaprav v strugi 
našega potoka. Malo ga re-

gulirajo tu, malo tam, obloži-
jo s kamenjem na tem kraju, 
malo na drugem, položijo 
kakšno cev tu, pa kakšno 
kje drugje. Podrejo grmovje 
levo, desno, pač, kjer je pot-
rebno. Iz razmočene zemlje 
marsikje mezi voda. Dela tu 
okrog ne bo nikoli zmanjkalo. 
Delavci so vedno zelo vlju-
dni, to že lahko rečem, saj 
hitro obstanejo z delom in te 
spustijo mimo.

Čakali smo čakali in tudi do-
čakali novi lepi most. Kakšno 
veselje! Upam da je močan, 
da bo kljuboval nepredvidlji-
vemu potoku Šumcu, ki je 
vseh muh poln. Mi, ki večkrat 

hodimo po tej cesti ob poto-
ku, smo hvaležni prav vsem, 
ki so kakorkoli pripomogli pri 
postavitvi novega mostu.

Vsem krajanom pa polagam 
na srce: nikar ne odlagajte 
kakšnih smeti kje tu okrog, 
saj ne smemo biti packi in 
lepa Mežica z okolico nam 
mora biti v okras in veselje. 

O Šumcu bi lahko še marsi-
kaj napisala, pa mogoče kdaj 
drugič; zdaj je v ospredju 
novi most. Pa srečno!

Jožica Kotnik

Fotografije iz arhiva avtorice.

EUROPE DIRECT 
KOROŠKA TOD IN OKROG 
V veliko veselje nam je, da je Informacijska točka EUROPE 
DIRECT Koroška ponovno zaživela tudi v naši regiji!

Z različnimi delavnicami 
obiskujemo šole in se 
pogovarjamo z osnovnošolci, 
srednješolci in študenti o 
aktivnem državljanstvu, 
podnebnih spremembah in 
neformalnih oblikah učenja. 
Za nami je že pester nabor 
dogodkov: izmenjava rastlin 
»Second hand rastlinice«, 
pogovor ob kavi »Sonaravna 

Koroška«, okrogla miza 
»EU razpisi« in delavnice 
»Vsi smo lahko digitalni«. 
Pestro je bilo tudi na majski 
ponedeljek, ko smo se 
podali v čudovito vasico 
Ribnica, ki se nahaja v osrčju 
Pohorja. Na dogodku »Vešč 
veščin jih spretno delim« je 
potekalo medgeneracijsko 
izmenjavanje znanj in 

spretnosti. Starejši so mlajše 
učili ročnih spretnosti, 
mlajši pa starejše osnov 
računalništva. Na dogodku 
smo skupaj s projektno 
ekipo KOR-NET odprli 
novo delovno postajo, se 
igrali različne EU igre (EU 
kviz in Kolo sreče), se s 
predstavnicami NIJZ igrali 
stare koroške igre »Gremo 
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se špilat!« in se smejali ob 
delavnici »Eri jamrat, pa 
povej ka' bi rad!«.

Z mesecem majem se je 
uradno začelo Evropsko leto 
spretnosti 2023. EUROPE 
DIRECT Koroška je pozval k 
foto lovu za različnimi spret-
nostmi s fotografskim nate-
čajem »Ujemi znanje!« (več 
na Facebook strani EUROPE 
DIRECT Koroška). 

Ob Tednu vseživljenjskega 
učenja smo bili na Paradi 
učenja v Slovenj Gradcu in 
obiskovalcem postavili prav 
zanimiv jezikovni izziv: »Me-
lodija katerega jezika?«. 

Junija bomo v Črni na 
Koroškem gostili vodje vseh 
slovenskih informacijskih 
točk EUROPE DIRECT 
in vodjo mreže EUROPE 
DIRECT Slovenija iz 
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Predstavništva Evropske 
komisije v Sloveniji. Prav tako 
bomo v mesecu juniju, ob 
svetovnem dnevu beguncev, 
pripravili dogodek Sočutna 
Koroška. Na dogodku bomo 
govorili o stanju v Ukrajini 
in o možnostih pomoči 
beguncem.

S poletnimi meseci 
začenjamo z brezplačnim 
festivalom Filmski teden 
Evrope 2023. Filme bomo 
predvajali po Mežiški dolini 

– Mežica (6. junija), Ravne 
na Koroškem (13. junija) in 
Črna na Koroškem (21. junija). 
Vabljeni vsi ljubitelji dobrih 
evropskih filmov!

Vsem, ki imete kakršnakoli 
vprašanja o EU, smo vam 
na voljo v prostorih podjetja 
A.L.P. Peca d.o.o., po telefonu 
(059091083) ali pa nam pišite 
na naš elektronski naslov 
(europedirect@alppeca.si). Z 
veseljem bomo pomagali pri 
iskanju EU odgovorov. 

Prav tako pa smo na voljo 
zainteresiranim osnovnim 
in srednjim šolam, kot tudi 
vrtcem, da vas obiščemo 
in predstavimo kakšno EU 
zanimivost.

Za vse podrobnosti o nas 
in kje na Koroškem se 
potikamo, pa nas lahko 
spremljate na socialnih 
omrežjih. 

Nika Skudnik, 
Europe Direct Koroška

Tekmovanja imajo poseben 
pridih, ko se kar naenkrat 
znajdejo na letnem 
koledarju pri orkestru. 
Vsak izkušen godbenik 
ve, da bo naslednjih nekaj 
mesecev polnih odrekanj, 
intenzivnega vadenja in 
neštetih ponavljanj istih 
skladb, znova in znova... 
Skoraj naivno bi bilo misliti, 
da bo delo potekalo ves čas 
z enako mero motivacije, kot 
jo je moč začutiti tistega dne, 
ko se uradno poda prijava na 
»tekmo«. Vendar glasba res 

ima neverjetno sposobnost: 
od človeka zahteva njegovo 
najbolj pristno osebno 
izpoved, podano skozi 
instrument, in istočasno 
tudi njegovo najglobljo željo 
po sodelovanju s svojimi 
”štimkolegi«. Le ob izpolnitvi 
teh dveh pogojev lahko 
orkester zazveni resnično 
kot eden, in ko te pogoje 
izpolnjuje iz vaje v vajo, iz 
tedna v teden, iz meseca 
v mesec,... takrat se šele 
zares začnejo kuhati dobre 
reči. Čuti se, kako orkester 

skoraj samodejno, kot nek 
živ organizem, išče svojo 
novo podobo v vedno bolj 
dovršenih in svežih sozvočjih, 
ki se včasih zgodijo tako 
nepričakovano, da nas 
kar presenetijo, včasih pa 
jih vidiš šele, ko se ozreš 
nazaj za nekaj mesecev v 
preteklost. In prav ta občutek 
stalnega majhnega napredka 
je zelo zasvojljiv in poleg 
discipline tudi edina stvar, ki 
te lahko pelje skozi tako trdo 
delo, kot smo ga opravili mi v 
preteklih šestih mesecih.

Pihalni orkester Rudnika Mežica se je 26. maja udeležil Tekmovanja pihalnih 
orkestrov v Krškem, katerega organizira Zveza slovenskih godb. Gre za najvišje 
cenjen dogodek tekmovalne narave v Sloveniji na področju orkestrske glasbe.

PIHALNI ORKESTER 
NA TEKMOVANJU
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Vsi ti nenaključni spleti 
okoliščin so nas pripeljali 
do odlične izvedbe našega 
nastopa in s tem do najvišje 
dosežene nagrade v zgodo-
vini obstoja orkestra: Zlato 
priznanje s posebno pohvalo 
v 2. težavnostni stopnji, kar 
je hkrati tudi vstopnica za 
možnost tekmovanja v 1. te-
žavnostni stopnji. Kot dirigent 
orkestra si štejem v veliko 
čast, da sem lahko bil priča 
takemu dogodku; ne samo 
kot umetniški vodja, tem-
več tudi kot sokrajan, večni 
»knap« (čeprav nisem v živ-
ljenju nikoli držal krampa v 
roki), njihova »trda roka«, nji-

hov največji podporni član in 
predvsem kot njihov prijatelj.

Naša zgodba poleg tega, 
da je zgodba o trenutnem 
uspehu, piše namreč tudi o 
pristnem medgeneracijskem 
druženju, o (na trenutke) 
najbolj urejenem kaosu, o 
najlepšem sožitju različnih 
interesov, o najbolj barvnem 
kolažu različnih karakterjev 
in predvsem o neustavljivi 
ljubezni do glasbe.

Srečno!

Luka Krof,
dirigent PO Rudnika Mežica
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Učenci glasbene 
pripravnice:
• razvijejo pozitiven 

odnos do umetniškega 
izražanja,

• postajajo vsestransko 
glasbeno dejavni,

• razvijajo elementarni 
glasbeni posluh (ritmični 
in melodični),

• se glasbeno ustvarjalno 
izražajo, pojejo in igrajo,

• razvijajo sposobnost 
doživljajskega in 
pozornega poslušanja 
glasbenih vsebin,

• sodelujejo v oblikah 
individualnega in 

skupinskega muziciranja,
• si razvijajo glasbeni okus,
• v skladu s svojimi 

možnostmi ustvarjajo 
glasbene in druge 
(likovne, besedne, gibno-
plesne) vsebine,

• spoznavajo glasbila, 
nekatere pevske in 
instrumentalne sestave 
ter osnovne glasbene 
elemente,

• se orientirajo v likovnih 
zapisih glasbenih vsebin,

• spoznavajo temeljne 
glasbene pojme,

• se pripravljajo in navajajo 
na javno nastopanje.

V program glasbene priprav-
nice se lahko vpišejo otroci 
starosti 6 let oziroma otro-
ci, ki bodo v šolskem letu 
2023/2024 začeli obiskovati 
1. razred osnovne šole. Za 
vpis je obvezno predhodno 
evidentiranje preko obrazca, 
ki ga najdete na spletni strani 
www.gs-ravne.si pod rubri-
ko vpis 2023/24. 

Kandidati za glasbeno pri-
pravnico ne opravljajo testa 
iz glasbene nadarjenosti.

Glasbena šola 
Ravne na Koroškem

Pouk glasbene pripravnice nudi otroku glasbeno in širšo estetsko vzgojo. Otrok 
oblikuje skozi glasbeno literaturo in različne glasbene aktivnosti, ki zaradi svoje 
kompleksnosti omogočajo povezavo s področji zunaj glasbe, odnos do glasbe 
in umetnosti sploh.

Vpis v glasbeno 
pripravnico 2023/24
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Za nami je uspešno izpeljana 
sezona predstav v letošnjem 
letu. Otroški abonma smo 
zaključili 5. aprila. Gostili 
smo Lutkovno gledališče 
Ljubljana s pustolovsko de-
tektivko SKRIVNO DRUŠTVO 
KRVZ. Na ta dan sta bile dve 
predstavi, v dopoldanskih 
urah za Osnovno šolo Pre-
valje in v popoldanskih urah 
za naše najmlajše abonente. 
Otroci so se nasmejali in 
navdušeno spremljali pred-
stavo, v kateri so se pridružili 
skupini mladih detektivov 
in razkrivali skrivnosti kraja. 
Predstava je bila nepozabno 
doživetje za naše najmlajše 
obiskovalce. Dragi otroci, 
starši, spremljevalci, naj se 
vam iskreno zahvalimo za 
letošnji obisk. Hvala, ker nas 
podpirate in dihate z nami. 
Cenimo vašo dobro voljo in 
zaupanje, ki ga nam skozi 
sezono izkazujete.

Gledališki abonma je v letoš-
nji sezoni trajal nekoliko dlje, 

kot po navadi. Zaradi bolezni 
v ansamblu smo bili pri-
morani dramo POPOLNI TU-
JCI (SNG Maribor) prestaviti 
z marca na 25. maj. Komična 
drama nam je razkrila skriv-
nosti, ujete v mobilne telefo-
ne. Popolni tujci se ukvarjajo 
z zelo aktualno tematiko, 
kako pametni telefoni oziro-
ma nenehna dosegljivost in 
svet neštetih možnosti vpli-
vajo na medčloveške odno-
se. Popolni tujci odpirajo po-
membna vprašanja o intimi 
in se ukvarjajo z intrigantnimi 
skrivnostmi. Tudi sodelu-
joči igralci so mnenja, da je 
današnja družba obsedena z 
lažnim prezentiranjem lastne 
sreče. Predstava Popolni tu-
jci je bila izbrana za žlahtno 
komedijo leta 2021. 

Zahvaljujemo se vam za 
nepozabno sezono, ki smo 
jo skupaj preživeli. Hvala, 
ker ste nam zaupali in nas 
podprli s svojim obiskom. 
Za nas je bilo posebno ve-

selje videti vaše nasmejane 
obraze in slišati navdušene 
odzive po naših predstavah. 
Vaša podpora nam daje za-
gon in motivacijo za pripravo 
novih zgodb. Veseli bomo, 
če boste z nami delili vaše 
misli, pripombe, predloge 
ali pohvale. Vaše mnenje 
nam je izjemno pomembno, 
saj nam pomaga izboljšati 
in razvijati naše delo. Za vas 
smo ves čas dosegljivi na 
vseh naših kanalih. Hvala 
tudi vsem ustvarjalcem in 
izvajalcem vseh odigranih 
predstav, ki ste s svojim tru-
dom in talentom poskrbeli 
za odlične predstave. Va-
bimo vas, da nas tudi v pri-
hodnje spremljate in se nam 
pridružite na naših „zicih“ 
Skupaj bomo ustvarjali nove 
spomine in zgodbe.

Iskrena hvala in se kmalu 
vidimo na sedežih kulture! 

Vesna Trdina, 
Narodni dom Mežica

Novičke iz 
Narodnega doma
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JKZ Narodni dom Mežica je kulturna 
ustanova, ki se ponaša z močnim vplivom 
na kulturno dogajanje na Koroškem, saj ima 
pomembno vlogo tako znotraj kot izven 
meja občine. Od svoje ustanovitve dalje 
ponuja širok in kakovosten izbor gledaliških 
predstav, koncertov in drugih dogodkov.

JKZ Narodni dom Mežica je začel izvajati 
svojo predpisano dejavnost že aprila 2006 in 
od takrat dalje uspešno deluje na področju 
kulture. S svojim raznolikim programom in 
visoko kakovostnimi vsebinami privablja šte-
vilne obiskovalce.

Ponosni smo na našo vlogo v Občini Mežica 
in širše saj se trudimo prispevati k boga-

titvi kulturnega življenja ter nuditi vrhunsko 
kulturno izkušnjo. JKZ Narodni dom Mežica 
je prostor, kjer se lahko ljudje srečujejo in 
uživajo v umetnosti. Zavedamo se pomemb-
nosti kulture in nenehno si prizadevamo 
zagotavljati pestro, kvalitetno in navdihujoče 
dogajanje za našo skupnost.

Od leta 2013 do leta 2023 je zavod gostil 
nepozabne dogodke, ki so navduševali 
obiskovalce vseh generacij. Pod vodstvom 
Ambroža Blatnika je Narodni dom Mežica 
postal prizorišče številnih koncertov, 
otroškega abonmaja, gledališkega 
abonmaja in drugih dogodkov, ki so 
obogatili kulturno dogajanje v našem kraju. 
Imeli smo nepozabne glasbene večere, ko 

Leta 2013 je Javni kulturi zavod Narodni dom Mežica dobil novega direk-
torja, ki še danes uspešno vodi zavod, Ambroža Blatnika. S predanim de-
lom je uspel preoblikovati kulturni zavod v enega najbolj priznanih in živah-
nih kulturnih središč v regiji.
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smo gostili sama znana imena. Nekatera 
izmed teh so bila Mi2, Nina Pušlar, Siddharta, 
Ditka, Vlado Kreslin, Eva Boto, Magnifico, 
Hamo & Tribute 2 Love, Rudi Bučar, 
Katalena, Psihomodo Pop. Zabavali smo se 
tudi ob muzikalih Cvetje v jeseni, Mamma 
Mia, Vesna, Briljantina. Vsako leto smo se 
lahko veselili gledališkega abonmaja, ki je 
vključeval izjemne produkcije uveljavljenih 
gledaliških hiš. Predstave kot so Kralj UBU, 
Prekleti kadilci, Menjava straže, Angel 
pozabe, Vrh ledene gore, Razbiti vrč in 
Popolni tujci so nas navduševale s svojo 
kakovostjo in izvirnostjo.

Gledališki abonma v Narodnem domu Me-
žica pa ni bil namenjen samo odraslim. Tudi 
otroci so imeli priložnost uživati v izjemnih 
predstavah, ki so bile del otroškega abon-
maja. V predstavah so se lahko zabavali 
v družbi staršev. Najbolj odmevne so bile 
Zverjašček, Tajno društvo PGC, Zvezdica 
zaspanka, Kit na Plaži, Žaba Greta, Janko in 

Metka, Pesmice s podstrešja ter Želodkova 
skrivnost. Veselje in navdušenje otrok ob teh 
predstavah sta bili neprecenljivi.

Poleg abonmajskih predstav smo v Narod-
nem domu Mežica gostili tudi druge odlične 
dogodke, ki so pritegnili veliko pozornosti. 
Med najbolj odmevnimi so bili Moški so z 
Marsa, ženske so z Venere, Avdicija, nastop 
priljubljenega Klemna Slakonje in njegove-
ga Small banda ter nepozabna S3P komedi-
ja Janez Novak. 

Skupaj smo uživali v širokem izboru gle-
daliških predstav in dogodkov ter se imeli 
lepo. Narodni dom Mežica je postal priljubl-
jena točka kulturnega dogajanja v našem 
kraju, ki je navdušil tako ljubitelje gledališča 
kot tudi otroke in njihove starše. Zagotovo 
bomo še naprej nestrpno pričakovali nove 
sezone predstav, ki nam bodo prinesle nove 
umetniške dosežke in nepozabne trenutke v 
družbi vrhunskih ustvarjalcev.
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Vmes smo imeli malo zatišja zaradi vsem 
znanih ukrepov epidemije COVID -19. To je 
privedlo do žalostne prekinitve dogodkov 
in začasnega zaprtja kulturnih ustanov. 
Kljub temu smo se trudili in se vztrajno 
spopadali s to težko situacijo. Bili smo zelo 
aktivni na družbenih omrežij in spremljali 
virtualne koncerte in predstave, katere 
smo približali našim sledilcem. Izkoristili 
smo čas zaprtja za preoblikovanje in 
izboljšanje storitev ter vključili nove 
elemente v naš zavod.

Ob koncu leta 2021 smo uspešno razširili 
našo dejavnost še na področje turizma. 
Tako, da sedaj pokrivamo poleg kulture 
še turizem. Za uresničitev naše nove 
vizije smo dobili kadrovske okrepitve. 
Na področju turizma sledimo Strategiji 
razvoja turizma v Občini Mežica, ki je 
javno dostopna na občinski spletni strani. 
Z združevanjem našega obstoječega 

znanja in izkušenj s svežimi perspektivami 
in talenti smo se odlično pripravili na 
prihajajoče izzive v turizmu. Organiziramo 
tudi dogodke Festival makaronflajša in tife, 
Mežiško poletje ter Veseli december, ki so 
postali stalnica v ponudbi Mežice.

Direktor Ambrož Blatnik je povedal: »V prvi 
vrsti se želim iskreno zahvaliti sodelavki 
Vesni Trdina za njeno dolgoletno pod-
poro in pomoč pri vseh mojih odločitvah. 
Omeniti moram tudi Brigito Praprotnik, ki 
je skozi leta postala sinonim za Narodni 
dom. Njena prisotnost in pripravljenost 
za pomoč prispevata k uspešnem de-
lovanju. Hvala, Gita! Po desetih letih se 
ne nameravam ustaviti. Še naprej si bom 
prizadeval za kakovostno kulturno ponud-
bo in dobro delovanje v turizmu. Sprejeli 
bomo izzive ter se prilagajali potrebam in 
željam občinstva. Tudi nov kader v moji 
ekipi, koordinatorja za turizem, sta se zelo 
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izkazala. Tadeja Oderlap in Marko Ivčič 
sta se takoj vklopila v naš tim in pokazala 
svojo predanost in dobro delo. Hvaležen 
sem za takšno ekipo. Brez truda, strokov-
nosti in strasti do kulture in organizacije 
dogodkov moje ekipe ne bi bil danes tam, 
kjer sem. Skupaj smo premagovali ovire, 
se prilagajali spremembam ter ustvarjali 
nepozabne trenutke. Hkrati pa se želim 
zahvaliti obiskovalcem, ki so podprli zavod 
z obiskom dogodkov. S svojo navzočnostjo 
dajete zavodu in ekipi motivacijo za nadal-
jnje delo. Vse vaše predloge in povratne 
informacije cenimo in smo vedno odprti 
za nova priporočila in ideje. Veseli smo, da 
lahko sodelujemo z vrhunskimi gledališki-
mi hišami, ki se vedno z veseljem vračajo 
v naš hram kulture. Sam osebno in moja 
ekipa smo odločeni, da bomo tudi v pri-
hodnje nadaljevali svojo predanost in trud 
za obiskovalce. Naš cilj je razširitev zavoda 
in tako ostati na visokem nivoju ter sle-

diti sodobnim trendom in pričakovanjem 
obiskovalcev. Radi delamo za naš kraj in 
najbolj pomembno je, da delamo s srcem. 
Želim, da Narodni dom ostane kreativno in 
produktivno središče, kjer se ljudje zbirajo, 
da bi doživeli kulturo in dogodke na najvišji 
ravni. Če bo politika prepoznala našo vizijo, 
se za svetlo prihodnost Narodnega doma 
ni potrebno bati«.

Hvala vsem za zaupanje. Naša želja je, 
da bi ljudje še naprej v velikem številu 
obiskovali našo kulturno ustanovo in 
dogodke izven nje. Še naprej si bomo 
prizadevali, da bomo ustvarjali in 
organizirali najboljše dogodke za vas. 
Dobrodošli na sedežih kulture!

Vesna Trdina, 
Narodni dom Mežica

Foto: Miran Žlebnik
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Petek, 19.5.2023
16:00 Dan spoznavanja čebelarske dediščine 
 Občine Mežica
	 Čebelarska	družina	Mežica	
	 Čebelarska	zbirka	Rudolfa	Galoba
 Voden ogled in predstavitev zbirke ter sprehod 
	 po	čebelarski	učni	poti,	zaključek	na	tržnici. 

Sobota,	20.5.2023
9:00 4. Festival makaronflajša (in tife)
	 JKZ	Narodni	dom	Mežica
	 Plato	za	Narodnim	domom	Mežica	
17:00 Veliki sosedski derbi 
 NK TAB Akumulator - NK Peca 
 NK TAB	Akumulator
	 Športni	park	Mežica

Torek,	23.5.2023
16:00 Dan odprtih vrat Vrtca Mežica
	 Vrtec	Mežica
	 Vrtec	Mežica	

Četrtek,	25.5.2023	
19:30 Popolni tujci
	 JKZ	Narodni	dom	Mežica
	 Velika	dvorana	Narodni	dom	Mežica
	 Gledališki	abonma	in	izven.	
	 Komična	drama,	SNG	Drama	Maribor.

Torek,	30.5.2023
17:00 Zaključek šolskega leta - leta spominov   
	 Vrtec	Mežica
	 Velika	dvorana	Narodni	dom	Mežica	

Petek, 2.6.2023
18:00 Pozdrav Rožniku
	 MePZ	Rožnik
	 Angleški	park	pred	Bargatevo	vilo

Sobota,	3.6.2023
9:00 Memorialni tenis turnir
	 Tenis	klub	Mežica
	 Tenis	igrišče	Mežica
	 Tekmuje	se	v	naključno	žrebanih	parih.

Ponedeljek,	5.6.2023
17:00 Življenje v skupnosti
	 JKZ	Narodni	dom	Mežica
	 Velika	dvorana	Narodni	dom	Mežica
	 Gledališka	skupina	Radovedni,	CUDV	Črna	na	Koroškem.

Torek,	6.6.2023
19:00 Kino - Triangle of Sadness (Trikotnik žalosti)
	 JKZ	Narodni	dom	Mežica	in	Europe	Direct	Koroška
	 Velika	dvorana	Narodni	dom	Mežica
	 Filmski	teden	Evrope.	
	 Dobitnik	Zlate	palme	v	Cannesu	2022.

Sreda,	7.6.2023
18:00 S plesom skozi pravljice 
 Dobrovoljčki za starše, sorodnike in znance
	 Osnovna	šola	Mežica
	 Športna	dvorana	Mežica

Sobota,	10.6.2023
7:00 Pohod po »12 vrhovih nad Mežico«
 Hamunov in Kozlov vrh
	 Tatjana	Smuk
	 Tržnica	Mežica	
11:00 Srečanje starejših in bolnih
	 Karitas	Mežica
	 Cerkev	Sv.	Jakoba

Torek,	13.6.2023
13:00 Tekmovanje v streljanju z zračno puško 
	 Strelsko	društvo	Tone	Okrogar	-	Nestl
	 Strelišče	Narodni	dom	Mežica	

Sprememba	programa	je	možna,	posamezne	dogodke	sprotno	spremljajte	preko	spletne	strani	www.mezica.si	in	na	Facebook	profilu	Narodni	dom	Mežica.
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Sreda,	14.6.2023
18:00 Zmaj Pozoj in druge kamišibaj dogodivščine
	 JKZ	Narodni	dom	Mežica
	 Plato	za	Narodnim	domom	Mežica
	 Predstava	za	otroke.	
	 Boštjan	Oder,	KUD	Dudovo	drevo.

Sobota,	17.6.2023
9:00 Dan nogometa v Mežici
 NK TAB	Akumulator
	 Športni	park	Mežica
	 Turnirji	mlajših	selekcij	(U7,	U9,	U11	in	U13).
20:00 Kresni večer s promenadnim koncertom
 Pihalnega orkestra Rudnika Mežica
	 Turistično	društvo	Mežica,	
	 Pihalni	orkester	Rudnika	Mežica
	 Plato	pred	Narodnim	domom	Mežica	

Nedelja,	18.6.2023
18:00 Jubilejni koncert ob 40 letnici 
 delovanja Lovskega okteta 
	 LD	Peca	Mežica,	Lovski	oktet	LD	Peca	Mežica
	 Dvorana	gasilskega	doma	Mežica	

Torek,	20.6.2023
8:00 Skupna jutranja vadba 
 vseh generacij po metodi 
 “1000 gibov za zdravje”
	 Šola	zdravja,	skupina	Mežica
	 Plato	pred	Narodnim	domom	Mežica	
18:00 Predavanje Vesne Stropnik, dr. med. 
 z naslovom: “Kako ostati zdrav to poletje”  
	 Koronarni	klub	Mežiške	doline	-	skupina	Mežica	 	
	 Mala	dvorana	Narodni	dom	Mežica
	 Po	predavanju	bo	pred	Narodnim	domom	prikaz	
	 pravilne	vadbe	in	pripomočkov	koronarnega	bolnika	
	 z	dipl.	fizio.	Katjo	Vrhnjak. 
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Sreda,	21.6.2023
18:00 Skok v poletje 
 (ob zaključku šolskega leta)    
	 Osnovna	šola	Mežica
	 Športni	park	Mežica
	 V	primeru	dežja	dogodek	odpade.

Četrtek,	22.6.2023
10:00 Rusko kegljanje 
	 Društvo	upokojencev	Mežica	-	sekcija	Storžek
	 Kegljišče	na	bivšem	kopališču	
16:00 Skupaj smo močnejši
 PGD	Mežica 
	 Plato	pred	Narodnim	domom	Mežica
	 Predstavitev	služb	in	društev,	ki	delujejo	
	 v	kriznih	situacijah	(gasilci,	Poklicna	enota	
	 gasilcev,	Civilna	zaščita,	Gorske	reševalne	zveze,	
	 prvi	posredovalci	(bolničarji),	Slovenska	vojska)
19:00 Literarni večer
	 MD	Kulturna	kibla
	 Angleški	park	pred	Bargatevo	vilo

Petek, 23.6.2023
 Piknik na dvorišču - za vse otroke vrtca Mežica  
 Vrtec	Mežica
	 Dvorišče	Vrtca	Mežica	

Sobota,	24.6.2023
9:00 Medobčnisko - regijski XIV. 
 pikado turnir in 19. srečanje 
 težkopokretnih delovnih 
 invalidov Mežica
	 Društvo	invalidov	Mežica
	 Turistična	kmetija	Kajžar	
18:00 Mežica poje, pleše in igra - 
 prireditev v počastitev dneva državnosti
	 MePZ	Rožnik
	 Velika	dvorana	Narodni	dom	Mežica
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Nedelja,	25.6.2023
9:00 Proslava za Dan državnosti 
 ob zastavi na Štalekarjevem vrhu
	 JKZ	Narodni	dom	Mežica
	 Štalekarjev	vrh	

Petek, 30.6.2023
20:00 Shoot v poletje
	 MD	Kulturna	kibla
	 Šotor	pred	Narodnim	domom	Mežica

Sobota,	8.7.2023
7:00 Pohod po »12 vrhovih nad Mežico«
 Jesenikov vrh in Štalekarca
	 Tatjana	Smuk
	 Tržnica	Mežica	

Sobota,	15.7.2023
10:00 Odprto tekmovanje v streljanju 
 na glinaste golobe in tarčo srnjaka
 lovskih družin 
	 LD	Peca	Mežica	
	 Strelišče	Adam	na	Lomu	

Četrtek,	20.7.2023
 Državno prvenstvo v 
 odbojki na mivki
	 Društvo	za	šport	in	rekreacijo	Mežica
	 Letno	telovadišče	in	parkirišče	na	Podzemlju	Pece	 	
 Tekmovanje	traja	do	22.7.2023

Sobota,	19.8.2023
7:00 Pohod po »12 vrhovih nad Mežico« 
 Andrejev vrh in Volinjak 
	 Tatjana	Smuk
	 Tržnica	Mežica	

Sobota,	2.9.2023
8:00 Pohod po »12 vrhovih nad Mežico« 
 Pikov, Veliki in Šumahov vrh 
	 Tatjana	Smuk
	 Tržnica	Mežica	
9:00 37. tek Borisa Keršbaumerja: 
 Otroški teki   
	 Tekaški	klub	Grča	Mežica
	 Športni	park	Mežica
	 kategorije:	predšolski	otroci,	I.,	II.,	III.	triada	OŠ;	
10:00 37. tek Borisa Keršbaumerja: 
 Glavni tek 
 po ulicah Mežice v razdalji 8 km
	 Tekaški	klub	Grča	Mežica
	 Športni	park	Mežica

Četrtek,	14.9.2023
17:00 Po svetu s filmom - 
 Ogled kratkih animiranih filmov
	 JKZ	Narodni	dom	Mežica	in	Zavod	Petida
	 Velika	dvorana	Narodni	dom	Mežica
	 Otroški	abonma	in	izven.

Sobota,	16.9.2023
10:30 Žgankarija
	 MD	Kulturna	kibla
	 Plato	pred	Narodnim	domom	Mežica
 
Sobota,	23.9.2023
9:00 Odprti klubski tenis turnir
	 Tenis	klub	Mežica
	 Tenis	igrišče	Mežica
	 Tekmuje	se	v	naključno	žrebanih	parih.

Sobota,	30.9.2023
8:00 Pohod po »12 vrhovih nad Mežico« 
 Jankovec in Kal 
	 Tatjana	Smuk
	 Tržnica	Mežica	  

Prav lepo vabljeni, da	se	udeležite	dogodkov	in	prireditev,	ter	
skupaj	z	nami	doživite	nepozabno	Mežiško poletje 2023! 
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Gorsko kolesarstvo je eden 
izmed najbolj priljubljenih 
športov v naravi. Deli se na 
številne tekmovalne discipli-
ne, za mnoge je najbolj raz-
burljiva prav disciplina endu-
ro. Enduro je disciplina, v 
kateri se meri le rezultate na 
spustih, a morajo tekmovalci 
v določeni časovni omeji-
tvi sami prekolesariti tudi 
vzpone. Eno- ali dvodnevno 
tekmovanje vsebuje več 
hitrostnih preizkušenj na 
tehnično zahtevnejših spu-
stih, dolgih od dve in celo do 
dvajset minut. Časi hitrostnih 
preizkušenj se seštevajo, 
najhitrejši je zmagovalec. Na 
štart hitrostne preizkušnje 
morajo tekmovalci priti z is-
tim kolesom kot bodo opra-
vili spust, torej mora biti kolo 
prilagojeno tudi vzpenjanju. 
Morebitno zamudo na štart 
se prišteje časom hitrostnih 
preizkušenj. Pomembno je 
odlično tehnično znanje, fi-
zična moč, a tudi vzdržljivost, 
saj je na sporedu več hitro-

stnih preizkušenj, nabere pa 
se tudi veliko vzpona. 

Serija SloEnduro je državni 
pokal v enduru, organizirana 
so tudi državna prvenstva. 
Najmlajša je kategorija U13 
(mlajši od 13 let, ki jih morajo 
na transferjih spremljati star-
ši, če še nimajo kolesarskega 
izpita). V svojih kategorijah 
lahko dirkajo tudi amaterji in 
tekmovalci z E-kolesi. Tek-
movanja se organizirajo v 
Sloveniji, na Hrvaškem in v 
Italiji.

Tekmovanje je bilo sestavlje-
no iz dveh delov. V soboto 
dopoldne so v Narodnem 
domu tekmovalci najprej 
dvignili štartne številke, kas-
neje pa so morali opraviti ob-
vezni uradni trening na trasi 
tekmovanja. Naslednji dan, 
v nedeljo, pa je v deževnih 
in blatnih razmerah poteka-
la tekma. Trasa tekmovanja 
je bila sestavljena iz 4 etap. 
Prva je potekala od bivše 

kmetije Belaj proti Gmajni. 
Druga je bila zaradi vremen-
skih razmer skrajšana in se 
ni začela na prevalu Štenge 
ampak nižje pri zajetju vode 
pod kmetijo Potočnik in bila 
speljana do izvira potoka 
Šumc. Tretja etapa je pote-
kala iz Štalekerjevega vrha 
do Gmajne. Zadnja etapa pa 
je bila speljana ob bivšem 
smučišču in se nato zaključi-
la pri Podzemlju Pece.

Na dogodku je bilo prisotnih 
več kot 200 tekmovalcev 
in članov ekip iz več kot 8 
držav. Med tekmovalci je 
največ zanimanja zagotovo 
požel Vid Peršak (Orbea Fox 
Enduro team) iz Šentanela, ki 
je bil tudi skupni zmagovalec 
tekmovanja v moški kate-
goriji. Med ženskami je prvo 
mesto osvojila Tina Smrdel 
iz ekipe MBK Črni vrh. 

Odlično pa so se izkazali 
tudi naši mežiški kolesarji. 
Jan Polovšak je v kategoriji 

Mežica je bila 13. in 14. maja prvič prizorišče tekme za državni pokal v enduro 
gorskem kolesarjenju – Sloenduro. Organizator tekmovanja je bilo športno 
društvo MTB Koroška v sodelovanju z BikeSki B&B (Primož Doler) in Narodnim 
domom Mežica. Tekmo smo poimenovali Sloenduro Perkmandeljc zaradi naše 
bogate rudarske preteklosti. 

SloEnduro 
PERKMANDELJC
tekma SloEnduro serije 
v gorskem kolesarjenju



U19 osvojil 2. mesto. Njegov 
starejši brat Blaž pa je v ka-
tegoriji amaterjev stopil na 
najvišjo stopničko. V katego-
riji amaterjev sta zelo dobro 
nastopila tudi Jan Ocepek 
in Žan Arl. V kategoriji U17 
je odlično 4. mesto osvojil 
Lovro Kojzek, dobro pa se 
je s 23. mestom odrezal tudi 
Maks Lapanja. Med najmlaj-
šimi (U13) pa je super vožnjo 

prikazal Maks Franc Doler in 
osvojil končno 6. mesto. 

Za konec bi se radi zahvalili 
organizatorjema ŠD MTB Ko-
roška in BikeSki B&B (Primož 
Doler), da so pripeljali serijo 
Sloenduro v naš kraj in da 
smo jo skupaj organizirali na 
res zavidljivem nivoju. Za po-
moč pri izvedbi tekmovanja 
pa se iskreno zahvaljujemo 

vsem prostovoljcem, Občini 
Mežica, Komunali Mežica, 
PGD Mežica, LD Peca, Zavo-
du za gozdove RS, lastnikom 
zemljišč in sponzorjem ter 
donatorjem.

Marko Ivčič, 
ND Mežica

Foto: Matej Lovrič 
in Marko Ivčič
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V soboto, 20. maja, se je 
zgodaj zjutraj zbralo natan-
ko 20 ekip iz celotne regije 
in širše, ki so skuhale vsaka 
svoj čarobni makaronflajš, 
med katerim se je spre-
hajalo zeleno zlato (naša 
tifa). Obrat za tifo je bil letos 
spet odlično voden s stra-
ni vsestranskih članov FD 
Pušlc in pomočnikov. Več 
kot 700 obiskovalcev je z 
nasmejanimi obrazi okuša-
lo, debatiralo, kritiziralo in 

predvsem hvalilo jed, ki je 
že četrtič povezala Mežico 
in okolico. 

Bolj za šalo kot zares smo 
se letos odločili, da bomo 
na podlagi tajnega glasova-
nja obiskovalcev razglasili 
zmagovalno ekipo, ki bo za 
celo leto okronana z edin-
stveno krono. »Tekma« za 
krono je bila šaljivega zna-
čaja in s tem nismo želeli 
hujskati tekmovalnosti, am-

pak le popestriti prireditev. 
Po napetem štetju glasov 
in zelo izenačenem boju je 
bila okronana zmagovalna 
ekipa MTB Koroške.

Festivalsko dogajanje 
pa so popestrili tudi 
številni glasbeniki. Na 
festivalskem odru so se 
zvrstili Dejan Dimec – 
Dimme, mlade črnjanske 
kitaristke, Milan Kamnik, 
Pihalni orkester Rudnika 

4. FESTIVAL MAKARONFLAJŠA (IN TIFE) JE POD STREHO. DOBESEDNO! 
Letos so priprave na festival potekale gladko, vreme pa nam je kljub ne najbolj 
optimistični napovedi prizaneslo. 

Festival 
makaronflajša 
(in tife) 
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Mežica, Damjan Zih in 
skupina Kingston.

Živahni svet ulične hrane, 
izmenjava raznolikih 
kuharskih izkušenj, 
kulinarični užitki, nepozaben 
praznik za brbončice in 
pester kulturni program, 
vse to in še več je festival 
makaronflajša (in tife). 

Upamo, da se bo festival 
zasidral v srca lokalnega 
prebivalstva kot nek praznik 
naše koroške »kuhíne« in 
postal način, kako povezati 
ne samo nas občane, ampak 
celotno regijo.

Iz srca hvala kuharskim 
ekipam, prostovoljcem, 
obiskovalcem, 

glasbenikom in idejnemu 
vodji Dejanu Dimecu. 
Mislimo, da ni dileme, da 
se maja naslednje leto 
vidimo na 5. (zdaj že skoraj 
legendarnem) festivalu 
makaronflajša (in tife).

Marko Ivčič, ND Mežica

Foto: Miran Žlebnik
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TENIS V MEŽICI
Poletje je pred vrati oziroma se je že skoraj začelo in z njim se vrača tudi vrvež 
na teniška igrišča v Mežici. Letos nekoliko kasneje kot pretekla leta. Vzrok za to 
je ureditev dovoza do vrtca, ki se že vrsto let spopada s problematiko varnega 
in urejenega dostopa z avtomobili. Zaradi te ureditve pa je bilo treba poseči 
tudi v gabarite teniškega kompleksa. 

Poletje je pred vrati oziro-
ma se je že skoraj začelo in 
z njim se vrača tudi vrvež 
na teniška igrišča v Mežici. 
Letos nekoliko kasneje kot 
pretekla leta. Vzrok za to je 
ureditev dovoza do vrtca, 
ki se že vrsto let spopada s 
problematiko varnega in ure-
jenega dostopa z avtomobili. 
Zaradi te ureditve pa je bilo 
treba poseči tudi v gabarite 
teniškega kompleksa. 

Tako se je celotna površina 
kompleksa nekoliko 
zmanjšala na vzhodni in 
južni strani. Obe strani je 
bilo potrebno tudi zavarovati 
oziroma utrditi s škarpo, 
postaviti novo ograjo ter 
premakniti obstoječe 
reflektorje za nočno igranje. 
Razen premika reflektorjev 

so ostala dela že zaključena. 
Sicer nekoliko kasneje, 
kot je predvideval načrt, a 
vendarle. 

Prizadevni člani društva in 
upravnega odbora, na čelu z 
novim predsednikom Tenis 
kluba Miranom Proštom, so 
v tem času poskrbeli za pri-
pravo terenov. Ko je tudi mu-
hasto vreme pokazalo prip-
ravljenost, je lahko na teren 
stopil izkušeni »predsezonski 
osveževalec« teniških tere-
nov Murko iz Slovenj Gradca. 
Gospod Murko, za prijatelje 
Cic, je poskrbel, da so vsi 
trije tereni že na začetku se-
zone vrhunsko pripravljeni. In 
tudi drugače veljajo mežiška 
tenis igrišča za zelo dobra, 
če ne celo najbolje priprav-
ljena igrišča na Koroškem. 

Pred otvoritvijo igralne 
sezone pa je predsednik 
društva Miran Prošt tako 
rekoč sam sveže prepleskal 
še notranje prostore spre-
mljevalnega gostinskega 
objekta in postavil vrtno 
hišico za shrambo orodja in 
tenisita. Tako se je 26. maja 
uradno začela teniška sezo-
na v Mežici. 

Povedati je treba tudi to, 
da se v juniju pričenja tečaj 
tenisa za otroke Osnovne 
šole Mežica. Tečaje bo vodil 
vaditelj tenisa Tadej Gavez.

Da pa igralci po odigranih 
dvobojih ne bi trpeli 
prehude žeje, je društvo 
poskrbelo tudi za 
odprtje spremljajočega 
gostinskega objekta. Z 
gospodično Niko Čapelnik 
smo podpisali pogodbo za 
najem gostinskega lokala. 
S tem je Nika postala 
najmlajša najemnica 
gostinskega objekta v 
zgodovini Tenis kluba. Na 
tem mestu ji želimo veliko 
uspeha in obiska ter čim 
več vročih in sončnih dni.
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Vse spoštovane krajanke 
in krajane vabimo, da nas 
obiščete in se s prijatelji, 
znanci ali sodelavci pome-
rite v tenisu. Tenis je igra za 
vse starosti in odličen način, 
da izboljšate svojo telesno 

kondicijo. Pa še zabavali se 
boste pri tem. Garantirano. 
Če pa vam do igranja res ni, 
vas vseeno vabimo na vrček 
hladnega piva, na kavico ali 
sok. Ob pitju svoje najljubše 
osvežilne pijače boste lahko 

pod senčniki spremljali za-
nimive dvoboje nadobudnih 
tenisačev. Se vidimo! 

Boris Skudnik, 
član upravnega odbora 
Tenis kluba Mežica

Seveda gre v tem primeru 
za najpomembnejše 
državno tekmovanje, zato 
bo moralo potekati v skladu 
s pravili, ki jih takšen rang 
tekmovanja zahteva. Za 
kvalifikacijske dvoboje 

morajo biti na voljo vsaj 
tri ustrezna odbojkarska 
igrišča. Ker sta na Letnem 
telovadišču le dve ustrezni 
igrišči, je organizacijski 
odbor takoj, ko je bilo 
znano, da bo tekmovanje 

v Mežici zavihal rokave. V 
soglasju in z dogovorom 
bo tretje začasno igrišče 
postavljeno na lokaciji 
Podzemlja Pece turističnega 
rudnika in muzeja. To 
igrišče bo tudi prizorišče 

Finalna tekma moških ekip na turnirju Mežica open 27. 7. 2019 Prizor dvoboja s Koroške lige na igrišču na Letnem telovadišču 18. 8. 2007

Letos bo Mežica gostila državno prvenstvo v odbojki na mivki. V organizaciji 
domačega kluba bo to potekalo od 20. julija do 22. julija 2023. Tekmovanje je 
bilo v konkurenci Kranja in Kopra dodeljeno nam, kar je za Odbojkarski klub 
Mežica in naš kraj veliko priznanje. 

DRŽAVNO PRVENSTVO 
v odbojki na mivki 2023
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zaključnih dvobojev v 
ženski in moški konkurenci. 
S svojo atraktivno lego pa 
bo še dodatno prispevalo k 
turistični promociji našega 
kraja, saj bo finalna dvoboja 
v obeh konkurencah v živo 
prenašala televizija. 

Organizator Odbojkarski 
klub Mežica ima v podpori 
lokalnega gospodarstva že 
večletne izkušnje z organi-
zacijo podobnih tekmovanj. 
Turnir Mežica open, tudi 
z mednarodno udeležbo 
ženskih in moških ekip iz 
Brazilije, Avstrije, Češke, 
Madžarske, Hrvaške, Srbije 
in Slovenije, je na Letno 
telovadišče v zaključnih 
dvobojih vedno pritegni 
veliko število ljubiteljev od-
bojke na mivki. Pohvale za 
organizacijo in pravi spek-
takel pa so vedno prihajali 
od vsepovsod. 

Odbojka ima v Mežici že 
skoraj stoletno tradicijo. Ko 
pa je v začetku devetdese-
tih let takratni najemnik go-
stinskega lokala na Letnem 
kopališču zgradil prvo 
igrišče za odbojko na mivki, 
so jo tam začeli igrati tudi 
igralci našega društva. Tam 
so se v poletnih mesecih 
odigrali prvi lokalni turnirji, 
na katerih so to atraktiv-
no različico odbojke bolje 
spoznali tudi Mežičani. 
Kasneje v začetku novega 
tisočletja je društvo s po-
močjo donatorja na svojem 
Letnem telovadišču uredilo 
novo igrišče, na katerem so 
se vsako leto odvijali različ-

ni turnirji v odbojki na mivki. 
Popularni so bili turnirji od-
bojke na mivki v tako ime-
novani Koroški ligi, ki so se 
nekaj sezon igrali tudi po 
koroških igriščih. 

Svoje izkušnje so na tem 
igrišču nabirali številni od-
bojkarji, kasneje tudi držav-
ni prvaki v odbojki na mivki 
tako v ženski kot moški 
konkurenci. Med njimi sta 
bila tudi igralca domačega 
mežiškega kluba, Jure Ivar-
tnik, dvakratni udeleženec 
evropskega prvenstva v 
odbojki na mivki v katego-
rijah U18 in U20 v paru s Ti-
netom Urnautom, in Tjaša 
Dimec, državna prvakinja 
v odbojki na mivki v ženski 
konkurenci leta 2007 v 
paru s Snežano Rajak.

Poleti leta 2016 smo s 
pomočjo donatorja na 
Letnem telovadišču 
ponovno preuredili in 
uredili dve novi moderni 
igrišči za odbojko na 
mivki, na katerih so se 
v naslednjih letih ob 
spodbujanju številnih 
gledalcev odvijali 
nepozabni turnirji v odbojki 
na mivki Mežica open. 
Zato vas tudi letos vabimo, 
da s svojo prisotnostjo in 
vzpodbujanjem nagradite 
tekmovalke in tekmovalce 
in bomo tako skupaj 
pokazali, da ima odbojka 
na mivki v Mežici tradicijo. 

Se vidimo!

Mitja Lednik

Zahvala
Lansko leto sem 
kupil stanovanje, ki 
sem ga s pomočjo 
družine renoviral in 
preuredil zaradi mojih 
potreb, ker sem na 
invalidskem vozičku. 

Stroški so bili visoki, 
zato mi je pomagala 
tudi Občina Mežica. Na 
tem mestu bi se rad 
zahvalil Občini Mežica, 
županu Marku Mazeju 
ter gradbeništvu Sta-
ne, ki so mi pomagali 
urediti lažji dostop do 
stanovanja preko trate. 
Zahvaljujem pa se tudi 
vsem drugim, ki so 
tako ali drugače po-
magali, da sem lahko 
izpeljal ta podvig.

Z njihovo pomočjo 
bom tako lahko zaživel 
bolj samostojno. 

Iskrena hvala!

Matej Mori
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Gasshuku 2023
Od 12. do 14. maja 2023 je 
v Celju potekal 17. med-
narodni JKA Gasshuku, 
katerega se je udele-
žilo preko 150 karatek 
iz Bolgarije, Bosne in 
Hercegovine, s Hrvaške, 
iz Madžarske, Avstrije, 
Italije, Švice, Nemčije, 
Slovenije in z Japonske. 
Karate klub Mežica je na 
seminarju sodeloval z 
devetimi člani. 

Izobraževanje sta vodila 
mednarodno priznana 
karate inštruktorja in zelo 
uspešna tekmovalca v 
borbah na japonskih in 
svetovnih prvenstvih, 
Keisuke Nemoto in Ino-
koshi Yusuke z Japonske. 
Glavna tema seminarja je 
bila uporaba elementov 
iz kihona in kat na učinko-
vit način v tekmovalni in 
realni borbi. 

Po zaključku sobotnega 
dela seminarja so po-
tekali izpiti za mojstrske 
stopnje in mednarodne 
licence sodnik/inštruk-
tor/izpraševalec. Peter 
Kobolt je uspešno opravil 
izpit za D mednarodno 
licenco inštruktorja JKA 
karateja.

Florjan Reiter,
Karate klub Mežica
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Vse obiskovalke je pozdravil 
g. Jožef Libnik, predsednik 
Društva upokojencev Mežica 
in izrazil zadovoljstvo ob šte-
vilnem obisku naših članic. 

Program je tudi tokrat 
povezovala ga. Draga 
Simetinger. Da vodenje ni 
bilo suhoparno, ga je večkrat 
začinila s svojim vložki – 
vici. Draga, hvala za tvojo 
nesebično pomoč. 

Že nekaj časa se trudimo vsa 
praznovanja prirejati v sode-
lovanju z mlajšimi generaci-
jami, ki se na naše povabilo 

zmeraj z veseljem odzovejo. 
Tokrat smo med nas povabili 
učence Osnovne šole Meži-
ca, skupino Katrce pod vod-
stvom ge. Polone Bivšek, ki 
se ji v imenu društva iskreno 
zahvaljujemo za sodelovanje. 
Prav tako hvala ge. Gordani 
Potočnik, ki je na prireditvi 
spremljala skupino.

Seveda brez udeležbe pev-
ske skupine Gorna ne mo-
remo izpeljati prireditev, ki 
jih organizira naše društvo. 
Skupino že kar nekaj časa 
vodi ga. Klavdija Freidl. Pev-
ke so nas tako kot vedno 

navdušile. Z nami je bil tudi 
Aljaž Reiter s svojo harmoni-
ko, ki je najprej sam odigral 
nekaj skladb, pozneje se mu 
je pridružil še njegov brat v 
dvoje sta zaigrala med sa-
mim programom.

Brez naših literatov, ki 
obogatijo program, tudi ne 
gre. Zahvaljujem se ge. Jožici 
Kotnik in ge. Tilki Dorič, ki 
sta prebrali pesmi na temo 
žensk, pridružila pa se je tudi 
ga. Majda Pratnekar, sicer 
članica oz. pevka pevske 
skupine Gorna. Hvala tudi 
njej. 

17. 3. 2023 smo se v gostilni Krebs zbrale članice Društva upokojencev Mežica, 
da se tako kot vedno, sprehodimo skozi zgodovino nastanka praznika dneva 
žena in materinskega dneva.

DOBRO JE, KER 
SMO ŽENSKE 
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Sama sem s svojim prispev-
kom orisala boj žensk od 
nastanka zgodovine, sedanje 
dogajanje z zavedanjem, da 
naš boj še ni končan, in ugo-
tovitvijo, da bo potrebno še 
veliko časa, da bomo doseg-
le zastavljene cilje.

V enem izmed prejšnjih 
prispevkov sem že omeni-
la nekaj Slovenk, ki so bile 
predvsem žene in borke za 
pravice žensk. Marija Urbas 
je bila velika zagovornica 
pravic žensk in Ana Marija 
Jarvis, ki je zaslužna, da 25. 
marca praznujemo materin-
ski dan.

Prve zahteve po ženski vo-
lilni pravici so se pojavile po 
francoski revoluciji med leti 
1789 in 1794. To vprašanje je 
odprla Marija Wolstonecraft 
v deklaraciji o pravicah žensk 
in državljank kmalu po fran-
coski ustavi.

Na prvem shodu za ženske 
pravice v zvezni državi New 

York leta 1848 so razglasili, 
da so vse ženske in moš-
ki po rojstvu enaki. Susan 
Anthony in Elizabeth Cady 
Stanton – bojevnici v ameri-
škem gibanju za žensko vo-
lilno pravico in enakost – sta 
leta 1896 ustanovili Nacio-
nalno združenje za žensko 
volilno pravico. Leta 1900 
je nacionalna zveza postala 
največja organizacija v Veliki 
Britaniji, ki jo je vodila Mili-
cent Garaett Fawcet. Njene 
članice so se imenovale 
Sufražetke in so se borile na 
miroljuben način.

Spomnimo se tudi antifaši-
stične fronte žena (AFŽ), ki je 
bila ustanovljena med NOB 
leta 1942 v Foči, kot politična 
organizacija žensk. Sloven-
ska AFŽ je bila ustanovljena 
1943 leta na ženskem kon-
gresu v Dobrniču. Zahtevale 
so enakopravnost in splošno 
volilno pravico, ki je do tak-
rat ženske niso imele. Leta 
1953 se je AFŽ preimenova-
la v Zvezo ženskih društev. 

Protifašistična fronta žensk 
je bila ženska družbeno-
-politična organizacija, us-
tanovljena 6. decembra leta 
1942 v Bosanskem Petrovcu. 
Pozdravni govor je imel Jo-
sip Broz Tito.

Po 2. svetovni vojni je bil 
leta 1945 v Beogradu prvi 
kongres AFŽ Jugoslavije. 
Drugi kongres je bil leta 1948 
prav tako v Beogradu, kjer je 
bila za predsednico izvoljena 
Vida Tomšič.

Ženska volilna pravica je 
bila na slovenskem uvedena 
leta 1848. Štajerski deželni 
stanovi so zborovali v 
Gradcu in sklenili, da bodo 
ženske volile s posredniki. 
S tem patentom je volilno 
pravico imelo le 12 % vsega 
prebivalstva. Leta 1949 
so imele volilno pravico 
mladoletnice preko skrbnika, 
poročene ženske preko 
moža, vdove, ločene in 
neporočene pa preko 
posrednika.
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Volilna pravica je bila po 
zlomu absolutizma leta 1861 
uvedena glede na davčni 
cenzus in izobrazbo, ni pa 
bila povezana s starostjo in 
spolom.

V obdobju liberalizma je bila 
na Koroškem, Kranjskem in 
Štajerskem volilna pravica 
omejena na moške. Samo 
na Goriškem volilna pravica 
ni bila vezana na spol. Na 
Kranjskem je bila volilna 
pravica za davkoplačevalke 
uvedena leta 1886. Volilno 
pravico so imele, niso pa 
smele na volišča. Ženske so 
imele veliko vlogo pri naro-
dnem gibanju. Delovale so 
v različnih ženskih društvih, 
podpirale so ustanavljanje 
slovenskih šol, med 1. sve-
tovno vojno pa so zbirale 
podpise za podporo majniški 
deklaraciji. 

Leta 1897 so v Trstu ustano-
vile časopis »Slovenka«. Po1. 
svetovni vojni so se vse tri 
politične sile (liberalna, kato-

liška in socialdemokratska) 
zavezale k sprejemu ženske 
volilne pravice.

Toda v državnem okviru 
Kraljevine SHS so bile vse 
zahteve zavrnjene. 15.maja 
1920 leta je bila v Uradnem 
listu uvedena splošna volilna 
pravica na občinskih volitvah 
za vse moške in ženske, ki so 
bili stari nad 21. let. S tem je 
bila v Sloveniji prvič uzako-
njena splošna volilna pravica. 
Liberalci v Beogradu pa so 
17.februarja 1921 leta to ured-
bo črtali.

Volilno pravico so imele tudi 
udeleženke NOB med 2. sve-
tovno vojno. Po drugi sve-
tovni vojni je bil urejen tudi 
položaj nezakonskih otrok in 
položaj žensk kot državljank, 
saj je včasih ženska izgubila 
državljanstvo, če se je poro-
čila s tujcem.

Splošna volilna pravica je 
bila ženskam ponovno dana 
šele leta 1945. Enake pravice 

žensk od leta 1991 v Sloveniji 
določa 14.člen Ustave Repu-
blike Slovenije.

Vsako leto, ko se bliža dan 
žena, beremo enake naslove 
in slišimo podobne zgodbe 
o tem, kako so bile naše pre-
dnice zatirane, kako težko 
so živele in kako hude boje 
so bile za naše pravice. Pos-
lušamo o tem, kako ženske 
podpiramo tri vogale pri hiši.

Kaj naj bi sploh praznovale?

Mislim, da lahko s ponosom 
praznujemo in slavimo to, da 
se v vsej naši burni zgodovini 
nismo odrekle naši ženskosti. 
Obdržale smo nežnost, meh-
kobo, ustvarjalnost, sočutje 
in ljubeznivost.

Žal svet ni šel povsod v 
istem tempu naprej. Zato 
imamo še danes države, 
kjer so ženske na obrobju 
družbenega življenja. Tam so 
omejene le na gospodinjstvo 
in posteljna opravila, skrb za 
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otroke, ključne družbene in 
življenjske odločitve pa spre-
jemajo moški.

Spomnimo, ko so oblast 
prevzeli Talibani, so že v kali 
zatrli vsako žensko pobudo 
in željo po izobraževanju. 
Očitno so se zbali, da bi 
pomoč ženske pameti in 
intuicije očitno zatresla 
temelje obstoja. Podobne 

težave imajo tudi ženske 
v Indiji. V islamski kulturi 
pa so ženske zatirane 
predvsem zaradi verskih 
prepričanj, ki so še vedno 
na prvem mestu pred 
ostalimi vrednotami.

Gueteres je pred kratkim v 
Združenih narodih pozval 
vse države, da naj se enotno 
zavzemajo za pravice žensk, 

sicer bomo zatiranju priča še 
vsaj 300 let. 

Tak praznik kot je danes, je 
tudi zato, da se opozarja na 
spoštovanje pravic. Pa ne 
le to. Je tudi izraz ljubezni, 
predanosti, podpore in spo-
štovanja.

Rozalija Libnik,
Društvo upokojencev Mežica 

Z učiteljico 1. b razreda sem 
se pogovarjala Jerneja Ver-
tačnik

Mateja, iskrene čestitke! Kaj 
ti pomeni Maroltova častna 
značka? Je pomembno, da 
so tvoj trud z otroki prepoz-
nali prav starši?

Maroltova častna značka mi 
zelo veliko pomeni. To ni kar 
tako, saj častnega priznanja 
ne prejme vsak. Priznanje je 
samo dokaz, da sem tako 

dolgo zdržala, da še vedno 
delam z istim veseljem, z isto 
energijo, z isto vnemo, kot 
takrat, ko sem začela. 

Da bi prejela častno značko, 
so res predlagali starši mojih 
Dobrovoljčkov. Verjetno je 
med njimi veliko takih, ki so 
bili v osnovni šoli tudi sami 
Dobrovoljčki. Vesela sem, da 
so prav starši videli moj trud 
pri delu z otroki. Ko sem pri 
ravnatelju brala pismo, ki so 
ga napisali in ga je na šolo 

prinesla ga. Jožica Pušnik, 
vodja območne izpostave 
JSKD OI Ravne na Koroškem, 
sem bila ganjena in zelo po-
nosna sama nase. 

Kdo je tebe navdušil za pet-
je in ples? Imaš v spominu 
kako učiteljico ali učitelja, ki 
je v tvojih časih pustil-a tako 
veselje do določene dejav-
nosti, kot se to trudiš ti?

Rodila sem se v družini, v 
kateri smo veliko peli. Moja 

Učiteljica razrednega pouka na OŠ Mežica, Mateja Korasa, je v mesecu 
marcu na pobudo staršev od Javnega sklada Republike Slovenije za 
kulturne dejavnosti prejela častno Maroltovo značko za izjemno, dolgoletno 
udejstvovanje na področju ljubiteljske folklore, oziroma kulture. 

Mateja Korasa, 
večna dobrovoljka, dobitnica 
častne maroltove značke
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mama je že kot otrok rada 
pela s svojimi sedmimi bra-
ti in sestrami, ter s svojim 
atijem in mamo – mojim 
dedijem in bico. Ati pa je bil 
tudi glasbenik, igral je na tro-
bento in bil dolga leta član 
Pihalnega orkestra Rudnika 
Mežica. 

Tudi sama sem že kot 
otrok zelo rada pela in 
telovadila, plesala pa še 
rajši. Kot šolarka sem vseh 
8 let obiskovala pevski 
zbor pri učiteljici Katici. V 
šolskem zboru sem pela 
že, ko sem bila še v vrtcu, 
ker sem s starejšo sestro 
obiskovala pevske vaje. 
Moja prva učiteljica plesa je 
bila Slavica Mauhler, ki nas 
je navduševala s folkloro. 
V popoldanskem času pa 
sem redno in zelo rada 
telovadila pri ge. Cvetki 
Žlebnik ter plesala pri ge. 
Metki Vevar. Za vse, kar so 
me naučile, sem jim še zdaj 
hvaležna in jih imam v zelo 
lepem spominu.

Kako dolgo že plešejo 
Dobrovoljčki?

Dobrovoljčki plešejo že 
30 let!

Koliko otrok je odplesalo 
skozi osnovno šolo preko 
tvoje interesne dejavnosti?

Če tako na hitro izračunam, 
jih je plesalo tam nekje 
2000. Vav, še sama ne 
morem verjeti! Škoda, 
da nisem vsako leto 
shranila seznama vpisanih 
Dobrovoljčkov. Kako bi jih 
bilo zanimivo sedaj brati in 
se spominjati vseh … Res 
škoda!

V okviru Dobrovoljčkov se 
je mežiška šola promovi-
rala tudi izven naše občine 
(obisk Ribiča Pepeta, npr.). 
Imaš željo še kdaj postaviti 
Dobrovoljčke v tako po-
membno dogajanje?

Res nas je pred leti obiskal 
Ribič Pepe in z njim smo 

posneli film. Nekaj smo 
snemali v podzemlju Pece, 
nekaj pa pred našo šolo. To 
je bilo pravo doživetje za 
moje Dobrovoljčke, saj so 
se lahko gledali po televiziji 
v oddaji Ribič Pepe. To je 
bila tudi promocija kraja 
Mežica, res je. Na takšno 
pomembno dogajanje ves 
čas mislim. Veliko željo 
imam Dobrovoljčkom še kdaj 
omogočiti kaj takega in jih 
postaviti v tako pomembno 
ter nepozabno vlogo.

Dobrovoljčki načeloma 
plešejo do 5. razreda. Ali 
so učenci zelo žalostni, 
ko morajo odplesati na 
predmetno stopnjo in vas na 
nastopih samo še gledajo?

Mislim, da so. Plesali bi srč-
no radi še naprej, ampak jim 
urnik in druge obveznosti, ki 
so veliko večje, zahtevnejše, 
težje … tega ne dopuščajo 
več. Prihajajo nas gledat v 
telovadnico, ko vadimo. Tudi 
na naših plesnih prireditvah 
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ne manjkajo. Včasih pa celo 
tudi zaplešejo z nami, če 
poznajo koreografijo.

Glasba, ki jo izbereš je 
vedno vesela, zabavna. Ali 
veliko poslušaš muziko in 
plešeš tudi v prostem času? 
Katere druge »izvenšolske« 

dejavnosti te še držijo v tako 
dobri formi, delajo mla-
dostno in fit?

Rada izbiram vesele in za-
bavne pesmi, res je. Tudi 
otroci imajo raje take. Na 
splošno sem vedno dobre 
volje in nasmejana. Osreču-

jejo me drobne stvari, nikoli 
nisem bila materialist. Včasih 
se pošalim, da sem med 
sodelavkami najbolj bogata, 
ker imam tri sinove in sedaj 
že dve vnukici. Zelo rada ple-
šem tudi sama. Zdi se mi, da 
že celo življenje plešem. V 
šoli sem plesala kot učenka, 
potem pa sem kot učiteljica 
prevzela plesno interesno 
dejavnost, pri kateri pa zopet 
plešem. Pa tudi doma, če je 
le možno, plešem. Moji so-
plesalci so mož, sinovi, prve 
koreografije pa učim sedaj že 
tudi vnukico Aniko. Da sem 
v dobri kondiciji mi pomaga 
tudi to, da zelo rada tekam, 
kolesarim, plavam, smučam 
… v glavnem sem težko pri 
miru. Vedno sem v gibanju. 
Svoje učence najraje peljem 
v telovadnico in moj najljubši 
predmet je šport. 

Kot učiteljica si kar naprej v 
akciji, nikoli te ne slišim ja-
mrati. Je delo na šoli še ved-
no poklic, ki te osrečuje?

Zdi se mi, da smo lahko 
srečni, dokler smo lahko v 
akciji in lahko delamo. Še 
prehitro pride čas, ko tega 
ne moremo več. Mogoče mi 
tudi zato nič ni težko in nikoli 
ne jamram. Če bi čas lahko 
zavrtela nazaj in bi se mora-
la odločati za svoj poklic, bi 
izbrala istega. Veliko srečo 
imam, da me moj poklic ter 
delo z otroki tako zelo os-
rečujeta ter da v službo res 
zelo rada hodim. Sreča in 
zadovoljstvo v opravljanju 
izbranega poklica pa sta mi 
omogočila, da toliko let de-
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lam z otroki več, kot da jih 
samo učim po učnih načrtih. 
Vsa leta se trudim, da nisem 
le njihova učiteljica v razredu, 
ampak jim dajem veliko več. 
Poslanstvo vsakega učitelja 
je namreč ravno to, da svojim 
učencem da lepe spomine. 
Tako kot se sama iz šolskih 
let veliko bolj in raje spomi-
njam plesanja, petja, telovad-
be, nastopanja … kot učenja. 
Najbolj me osreči, ko mi moji 
sedaj že odrasli Dobrovoljčki, 
ko me kje vidijo, rečejo: »Uči-
teljica Mateja, najbolj fajn je 
pa bilo, ko smo hodili k vam 
na Dobrovoljčke!«.

Kaj pa narediš, ko pridejo 
situacije, ki niso najlažje? 

V življenju res pridejo tudi 
težki trenutki. Zame je bil 
pred 6 leti, ko mi je novem-
bra leta 2017 umrl ati. Takrat 
se mi je zdelo, da ne morem 
več peti, se smejati, plesa-
ti. Odločena sem bila, da z 
Dobrovolčjki končam, saj se 
mi ni zdelo mogoče, da bi še 
lahko kdaj sploh poslušala 
glasbo, kaj šele plesala. Tak-
rat boli in joka duša. Ampak, 
ko so otroci hodili k meni, 
me prosili in spraševali, kdaj 
bodo zopet Dobrovoljčki, 
sem nekako spoznala, da 
moram nadaljevati zaradi 
njih. Moja mama mi je rekla, 
da bi tudi ati želel, da nada-
ljujem s svojim delom, ki ga 
imam neizmerno rada in me 
osrečuje. Ne bi želel, da sem 
žalostna in nesrečna. Tako 
sem nadaljevala in povedati 
moram, da so bili otroci kot 
obliž za dušo. Ravno oni so 

mi pomagali v težkih trenut-
kih. Plesanje pa je tudi kot 
zdravilo. Je namreč način 
sprostitve, ki dokazano krepi 
telo in duha.

Zanimanje za naš poklic 
upada. Kako bi ti navdušila 
mlade za poklic učitelja?

Temu, da zanimanje za poklic 
učitelja upada, se pravzaprav 
čudim. Ni lepšega, kot delati 
z otroki. Nekoč sem bila tudi 
sama mlada in nihče me ni 
navdušil za moj poklic učite-
ljice. Sama sem vedela, da 
bi rada delala z otroki. Sama 
sem ljubezen do otrok obču-
tila že kot otrok, pa tudi kas-
neje, ko sem odraščala. Zato 
sem si tudi želela ustvariti 
veliko družino in imeti veliko 
otrok. Prepričana sem, da so 
nam nekatere stvari priro-
jene. Ali kot pravijo, so nam 
položene v zibelko. Nekaterih 
lastnosti, čustev, občutenj, 
razmišljanj … se ne da naučiti. 
Navdušiti mlade za poklic 
učitelja se, po mojem mne-
nju, zato ne da. Lahko govo-
rim mladim z navdušenjem 
o svojem poklicu učiteljice, 
kako pa oni, kljub mojemu 
navdušenju, čutijo do otrok, 
pa samo oni vedo. Če tega ni 
v srcu, če nimajo iskreno radi 
otrok, potem v svojem pok-
licu in posledično v življenju 
ne bodo srečni, tako kot sem 
jaz. Potem ne bodo dobri uči-
telji in učiteljice.

Po novem vsako leto pozdra-
viš skupino svežih šolarjev. 
Kaj te pri njih najbolj razve-
seljuje in kaj so največji izzivi 

za učiteljico prvošolčkov?

Ko sprejmem in spoznam 
nove prvošolčke, mi je naj-
bolj pomembno, da bodo 
vzljubili šolo. Začetki so zelo 
pomembni, saj so kot temelji 
pri gradnji. Če ti niso dobri, 
se bo hiša podrla. Pri otrocih 
je enako. Najbolj pomembno 
se mi zdi, da se otroci poču-
tijo varni, ljubljeni, slišani; da 
vedo, da mi lahko zaupajo in 
da vedo, da jih imam rada. 
Vedno se zelo veselim novih 
otrok in druženja z njimi! Izzi-
vi pa so vedno enaki. 

Kakšni so tvoji načrti za v 
prihodnje?

Moji načrti za v prihodnje 
pravzaprav še niso čisto jas-
ni, ker sem še preveč vpeta v 
službo in svoje delo. Želim si 
le, da bi bila zdrava. Sigurno 
bom ves čas v gibanju, kot 
sedaj. Dneve mi bodo lepšali 
in bogatili moji ljudje, ki jih je 
vedno več. Pred mesecem 
sem dobila namreč že drugo 
vnukico. Hitro je minilo teh 
30 let in sedaj sem zelo po-
nosna in vesela, da sem pre-
jela častno značko. Nisem pa 
vesela, da se moj čas dela in 
plesanja z otroki, ki me tako 
zelo osrečuje, izteka. Težko 
se bom poslovila od svojega 
poklica, od otrok, od ple-
sanja … Upam le to, da bom 
lahko Dobrovoljčke še naprej 
gledala s tribune. Vesela 
bom, če se bo plesanje Do-
brovoljčkov nadaljevalo, da 
se bo našla oseba, ki jo bodo 
Dobrovoljčki tako osrečevali, 
kot osrečujejo mene.
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V LETOŠNJEM ŠOLSKEM LETU SO PRVOŠOLCI IN SEDMOŠOLCI 
KOT PRVI VSTOPILI V ŠOLSKI PROJEKT ZAVEZNIKI. 

Namen projekta je medge-
neracijsko povezovanje, lažji 
prehod prvošolcev v šolo, 
medsebojno sodelovanje, 
spodbujanje, razvijanje 
socialnih spretnosti, prev-
zemanje odgovornosti, nu-
denje učne pomoči in pred-
vsem sklepanje prijateljstva 
med našimi prvošolčki in 
sedmošolci. 

Skozi šolsko leto so zavez-
niki res postajali vedno bolj 
povezani, saj so se družili 
ob različnih aktivnostih. 

Skupaj so preživeli dan 
na snegu, sedmošolci so 
prvošolce pospremili na 
predstavo v Narodni dom, 
imeli so likovne delavnice, 
pa urice družabnih iger, učili 
so se angleščino, nekateri 
sedmošolci so celo poma-
gali učiteljicam pri pripove-
dovanju bralne značke, dru-
žili so se v jutranjem varstvu 
in skupaj preživljali čas. 
Najprej so bili vsi v odnosu 
bolj zadržani, skozi leto pa 
so se sprostili in stkali po-
sebne vezi.

Projekt je zaživel in bo vse-
kakor ostal tudi v prihodnje. 
Zavezniki gredo naprej, prvo-
šolci bodo drugošolci, sed-
mošolci pa osmošolci in želja 
je, da bi bile vezi med njimi iz 
leta leto tesnejše, bolj oseb-
ne, da bi bili resnični zavez-
niki. Ob koncu nas čaka še 
nekaj druženja in verjamem, 
da se bodo septembra drug 
drugega razveselili in si imeli 
marsikaj za pripovedovati.

Lucija Štrekelj, 
idejni vodja projekta

Zavezniki smo mi
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MAJ JE MESEC ZELENJA, 
LJUBEZNI IN SONCA. VSI 
ŽE KOMAJ ČAKAMO, DA 
ZACVETIJO DREVESA, ROŽI-
CE, OZELENIJO GREDICE IN 
TRAVNIKI, DA SEDEMO NA 
KOLO, SE BREZSKRBNO PO-
DAMO V HRIBE … PA JE BIL 
LETOŠNJI MAJ RES TAK? 

Dež, dež, dež. Bil je turoben, 
hladen, siv in predvsem 
moker, a vseeno lep in ču-
dovit. Zakaj? Zato, ker smo 

z učenci od 1. do 5. razreda 
v telovadnici šole pripravili 
prireditev Pozdrav pomladi. 
Tribune so bile zasedene do 
zadnjega sedeža, dodali smo 
še nekaj sedišč, nekateri pa 
so prireditev spremljali kar 
stoje. Glavni so bili otroci. Z 
raznolikimi točkami so se po 
razredih predstavili prav vsi, 
posebno mesto pa je zavzel 
otroški pevski zbor, ki ga vodi 
Luka Pernek. Dokazali smo, 
da skupaj zmoremo več.

V telovadnici je bila prava 
pomlad, v srcih toplo, 
v očeh pa veselje in sreča.

Življenje je lepo. 
Življenje je dar.

Otroci so radost, 
veselje in čar. 

Polonca Bivšek, 
učiteljica

Foto: arhiv avtorice

Pozdrav pomladi



ŠU MC |  POLETJE 2023 43

BILI SMO LE ENI IZMED 
MNOGIH IZVAJALCEV 
SKUPNEGA PETJA PO 
VSEJ SLOVENIJI. IN 
DRUGO LETO BOMO SPET, 
SAJ ŽELIMO NEGOVATI 
SLOVENSKO TRADICIJO 
PETJA IN SE HKRATI 
POVESELITI. TO JE BIL DAN 
VSESLOVENSKEGA PETJA.

Peti zmore vsak, če ne na 
glas, pa vsaj znotraj sebe.
Pomemben je namen.

Skupaj se povežemo z mis-
lijo na ljubezen, zdravje, ra-
dost, mir, svobodo.

Ker je 23. april praznik sv. 
Jurija, ki je po naši tradiciji 
zavetnik obilja in sreče, ta 
dan obeležujemo s skupnim 
prepevanjem. Mi smo zapeli 
že kar v petek, 21. aprila. V 
avli prvega nadstropja šole 
smo se pevskemu zboru, 
ki ga vodita Rina Repnik in 
Luka Pernek, pridružili še 

ostali učenci šole, učitelji ter 
drugi sodelavci. Ponosno 
in glasno smo zapeli dve 
pesmi: Zemlja pleše in 
Kekčeva pesem.
Postali smo glasnik dobrega. 
Vabljeni naslednjo leto, da 
tudi sami zapojete na dan 
vseslovenskega petja.

Polonca Bivšek, 
učiteljica

Foto: arhiv avtorice

Po šoli je 
zadonela pesem
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TUDI V TEM ŠOLSKEM 
LETU SMO ČETRTOŠOLCI 
MARSIKAJ DOŽIVELI. 
GLEDE NA TO, DA SO 
UČENCI POLNI ENERGIJE 
IN IZJEMNO VEDOŽELJNI, 
SO ŠE POSEBEJ UŽIVALI 
V DNEVIH DEJAVNOSTI, 
KI SMO JIH V CELOTI 
PREŽIVELI DRUGAČE KOT 
REDEN POUK. 

V mesecu oktobru smo 
izvedli tehniški dan – EKO 
glasbilo, kjer so učenci izde-
lovali svoja glasbila iz odpa-
dnih materialov in bili pri tem 
izjemno kreativni. V okviru 
kulturnega dne SLOVENIJA, 
OD KOD LEPOTE TVOJE? 
smo spoznavali Mežico skozi 
fotografijo, nato pa smo se 

peš odpravili po Mežici ter v 
vlogi fotografov poskusili v 
objektiv zajeti čim več zna-
čilnosti, ki predstavljajo naš 
prelep kraj. V novembru smo 
bili bolj likovno ustvarjalni, 
saj smo izvedli Barbarino 
delavnico, kjer smo izdelovali 
izdelke za Barbarin sejem. 
Vedno znova smo iskreno 
hvaležni vsem, ki cenite naš 
trud in nas podprete s svojim 
prispevkom in nakupom na-
ših izdelkov. V mesecu de-
cembru smo izvedli še teh-
nični dan ELEKTRIKA, kjer so 
učenci, pod vodstvom prof. 
Jelke ONUK in asistenta, 
sami naredili svoj svetilnik ter 
s tem tudi v praksi spoznali, 
kako mora biti sklenjen elek-
trični krog. Ko so vsi svetilniki 

zasvetili, je bil trud popla-
čan in učenci kar niso mogli 
skriti svojega navdušenja. V 
mesecu marcu smo v okviru 
kulturnega dne RAZISKU-
JEM IN USTVARJAM obiskali 
Koroško galerijo likovnih 
umetnosti v Slovenj Gradcu. 
Tam smo imeli delavnico, na 
kateri so učenci teoretično 
in praktično spoznali likovno 
tehniko grafiko in naredili 
vsak svoj izdelek. Po koncu 
delavnice smo si ogledali še 
aktualno razstavo in ob tem 
obnovili kulturo obnašanja 
ob obisku galerij. Učenci so 
bili precej polni vtisov, saj so 
bili nekateri prvič v galeriji. V 
marcu smo imeli še športni 
dan ORIENTACIJA, kjer so 
učenci urili veščine orienti-

Dogodivščine 
četrtošolcev v tem 
šolskem letu
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ranja v naravi in pokazali, da 
znajo brati karte in se po njih 
tudi orientirati. V aprilu smo 
z upokojenim profesorjem 
Vladimirjem OVNIČEM iz-
vedli učni sprehod po Mežici, 
kjer nam je na izjemno zani-
miv način opisal zgodovino 
Mežice, njen nastanek in 
nadaljnji razvoj. V aprilu smo 
v sodelovanju z Medgene-
racijskim centrom Mežica, z 
bivšo sodelavko, upokojeno 
vzgojiteljico, Marjano OVNIČ 
in go. Marijo SKUDNIK izvedli 
naravoslovni dan SNOVI. V 
prostorih centra smo v praksi 
izvedli poskuse segrevanja 
in ohlajanja snovi. Uživali 
smo pri okušanju pečenih 
jajc, se sladkali s karamelo in 
čokoladnimi srčki, ki smo jih 
naredili s taljenjem in vliva-
njem. Ločevali smo zmesi z 
različnimi pripomočki in bili 
pri delu zelo uspešni. Gospe 

Marjani in Mariji ter seveda 
vodstvu Medgeneracijske-
ga centra sva razredničarki 
iskreno hvaležni, da ste omo-
gočili izvedbo uspešnega 
naravoslovnega dne in se 
vsekakor veselimo sodelo-
vanja tudi v prihodnje. V me-
secu maju smo izvedli ge-
oprojektni dan TUJERODNE 
VRSTE – SOVRAŽNIKI ALI 
PRIJATELJI? V družbi peto-
šolcev smo se sprehodili do 
čebelnjaka, kjer sta nas pri-
čakala Katja PERUZZI BAHČ 
in Drago BAHČ, ki sta z nami 
podelila svoje znanje o če-
belah, nam razkazala čebel-
njak in panj ter razložila pra-
vila obnašanja v čebelnjakih, 
učenci pa so bili deležni tudi 
delčka api terapije. V okviru 
naravoslovnega dne DAN 
OČARLJIVIH RASTLIN pa 
smo se odpravili v Ljubljano, 
v Biološko središče, kjer smo 

v 8 delavnicah pridobivali 
nova znanja o rastlinah. Ses-
tavljali smo svoje mini vrtove, 
sestavljali mokrišča, spoznali 
kako pridemo od vinske trte 
do vina, testirali svoj nos in 
prepoznavali rastline, spoz-
navali različne dišavnice in 
izvedeli še ogromno druge-
ga o rastlinskem svetu, ki je 
izjemno zanimiv.

Do konca šolskega leta nas 
čaka še kar precej doživetij, 
s katerimi bomo zaokrožili 
to šolsko leto, ki je bilo na 
nek način prav posebno, 
kot je poseben čas, v ka-
terem smo. Zmogli smo, 
zmogli bomo tudi v prihod-
nje. Četrtošolci vam želimo 
prijetno poletje in lepe po-
čitnice.

Lucija Štrekelj, 
učiteljica
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KOOONČNO! PO TREH LE-
TIH PREMORA SO SE NAM 
ZNOVA PRIDRUŽILE ČLA-
NICE DRUŠTVA DIMKE IZ 
MEŽICE. 

V 5. razredu smo namreč 
skupaj izvedli tehnični dan. 
Pomagale so nam pri spret-
nostih šivanja, pletenja in 
kvačkanja. 

Članice društva DIMKE so že 
naše dolgoletne prijateljice. 
Svoje znanje z veseljem pre-
našajo na mladino. Ob njiho-
vih vzpodbudnih besedah 

in ročnih spretnostih smo se 
naučili prišiti gumb in zašiti 
mošnjiček. Uf, to pa je bil 
zalogaj! Na eni strani noter, 
na drugi ven, pa spet noter, 
pa spet ven, pa paziti, da se 
nit ne zavozla in na koncu 
ustvariti celo ustrezen vozel. 
Pa to še ni bilo vse. V roke 
je bilo potrebno prijeti še 
pletilke ali kvačko. No, če 
smo odkriti, so nekateri zelo 
spretni, vešči in vztrajni. 
Tisti, ki pa so se s tem pri-
pomočkom srečali prvič, pa 
so odkrito priznali: »Ful je 
težko.«. 

Dobra volja in vztrajnost sta 
nas pripeljali do konca dneva 
dejavnosti. Domov pa smo 
lahko odnesli mošnjiček s 
prikupnimi gumbi in platne-
no vezavo, ki je nastala izpod 
naših spretnih prstov.

Drage članice društva, hvala 
vam za prijetno dopoldne. Še 
se srečamo.

Petošolci z učiteljicama 
Matejo Zorman in 
Polonco Bivšek

Foto: arhiv avtoric

Blago, nit, šivanka, 
gumb, pletilki, volna …
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Skoraj vsakodnevno, ko se 
z otroki sprehajamo po raz-
ličnih peš poteh po našem 
kraju, otroci komentirajo:

Mija: »Lej, Natalija, spet je tu 
nekdo odvrgel smetje.«
Manca: »Poglej, ka' so eni 
nared'li. Smetje so kar na tla 
vrgli, namesto, da bi nesli v 
koš.«
Anel: »Vidiš to tu!«
Neja: »Pa tu je polno ciga-

ret.«
Bine: »Karmen, pa tu je ena 
piksna.«
Anej: »Nekdo je jedel bom-
bone, pa je papirčke kar na 
tla vrgo.«
Nato pa se nekega dne v 
bližini enega od otroških igral 
zgodi naslednje:
Jure: »Poglej, Natalija, kol'ko 
smetja je pa tule, v grmovju.«
Natalija: »O, pa ga je res ve-
liko.«

Otroci: »To pa ni v redu, da 
so tu na tleh, v naravi. A jih 
bomo pobrali? Pa nimamo 
rokavic. Zakaj pa jih niso nesli 
v kontejner, če je pa tu čisto 
blizu v'l'k kontejnerjev? Če 
jih bomo mi pobrali, bodo pa 
spet nove nametali. Pa niti 
vrečke nimamo, da bi lahko 
vse to pobrali in odnesli. Zdaj 
pa imamo problem …«
Natalija: »Kaj pa vi mislite, 
otroci? Kako bi ta problem 

Čista Mežica skozi 
oči predšolskih otrok 
vrtca Mežica



48

lahko rešili?«
Jure: »Najboljše, da naredi-
mo čistilno akcijo.«
Neja: »Pa tablo lahko posta-
vimo, takšno kot smo jo na 
Sončnem hribu na sprehodu 
vidli.«
Mija: »Pa g'r bi narisali smet-
je, pa ga prečrtali.«
Maks: »Pa napišimo še, da 
naj smetje mečejo v koš, ne 
pa v naravo.« 
In tako se je začelo …

V mesecu aprilu smo izvedli 
čistilno akcijo, pri kateri so 
nam pomagali nekateri starši 
in stari starši. 

Najprej smo očistili eno od 
sprehajalnih poti ter bližnji 
gozd, nato pa se podali proti 
otroškemu igrišču, kjer smo 
v prejšnjem tednu v grmov-
ju našli največ odvrženih 
odpadkov. Otroci so se zelo 
trudili in s pomočjo odraslih 
pobrali vsak odpadek, ki so 
ga našli in ni sodil v naravo. 
In sicer različne embalaže, 
papirje, pločevinke in stekle-
nice.

V naslednjih dneh so se 
med seboj dogovorili, kako 
bi izgledala njihova tabla, 

kdo bo risal, barval, prečrtal 
in pisal. Njihov zastavljeni 
cilj pri samem ustvarjanju 
table je bil predvsem ta, 
da slučajno ne bi pozabili 
narisati kakšnega izmed 
odpadkov, ki bi lahko pristal 
v naravi. In tako je vsak 
izmed njih prispeval svoj 
pomemben del k skrbi za 
naravo v domačem kraju. 
Zakaj in kako pa so smeti 
v naravi škodljive, smo se 
vprašali in na to temo izvedli 
tudi različne eksperimente z 
vodo.

Ko je bila tabla izdelana, smo 
jo odnesli pred prej onesna-
žen grm v bližini igrišča in 
jo postavili na vidno mesto 
vsem mimoidočim v opomin, 
z naslednjo željo:

Maks: »Upamo, da bodo 
našo tablo tudi upoštevali.«

V mesecu maju nas je obi-
skal še smetar Samo iz pod-
jetja Kocerod, ki nam je na 
zabaven način predstavil tudi 
pravilno ločevanje odpadkov, 
v katerem smo se tudi sami 
preizkusili in ugotovili, da 
nam le-to gre že zelo dobro 
od rok, saj se o tem ne le 

pogovarjamo, temveč tudi 
izvajamo tako v vrtcu kot tudi 
v šoli in nam je ločevanje 
odpadkov postala že stalna 
praksa. 

Dober mesec po postavitvi 
table smo se tudi večkrat 
sprehodili mimo nje in 
opazili, da so se odpadki 
ponovno pojavili na istem 
mestu, a tokrat v znatno 
manjši količini. Pobrali smo 
jih in jih odnesli v ustrezne 
zabojnike v bližini. Otroci in 
vzgojiteljice smo bili delno 
zadovoljni. Veseli, ker je bilo 
odpadkov v naravi manj, ter 
žalostni, ker so se le-ti kljub 
naši tabli o ozaveščanju o 
ravnanju z odpadki, vseeno 
znašli v naravi.

Vsem občanom in obisko-
valcem občine Mežica spo-
ročamo, da si otroci in vzgo-
jiteljice vrtca Mežica želimo 
čistega okolja in si zanj tudi 
prizadevamo.

Kot odgovorni odrasli bodi-
mo dober vzgled mlajšim 
generacijam. 

Natalija Kerec,
vzgojiteljica
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V MESECU APRILU SMO V 
SKUPINI OTROK STARIH OD 
4 DO 5 LET VELIKO ČASA 
NAMENILI PROBLEMATIKI 
ODPADKOV V VSAKDANJEM 
ŽIVLJENJU. 

K temi smo pristopili tako, 
da smo otroke, starše in 
sorodnike prosili, da v vrtec 

prinesejo čisto odpadno 
embalažo, ki smo jo skupaj 
pregledali. Otroci so jo 
prepoznali po tem, kaj je 
bilo v posamezni embalaži 
(npr. šampon, zdravilo, 
»prašilni prašek«, za kozarce 
so rekli kar steklo, škatla 
za jajčka, revija – reklamni 
letak, nutela – prepoznali so 

etikete na embalaži, …), nato 
pa so poskušali ugotoviti, 
iz kakšnega materiala je 
posamezna embalaža. 
Sledilo je razvrščanje 
embalaže v štiri zaboje 
(plastika, kovina, steklo in 
papir). Ugotavljali so tudi, 
katere embalaže je največ in 
katere najmanj. 

Odpadki v 
vsakdanjem življenju
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Ker pa v igralnici nimamo ko-
šev za vsak material posebej, 
so otroci pozorno poslušali, 
ko sva jim prebrali, kaj piše 
na etiketah na koših. Loče-
vanje na mešane odpadke in 
embalažo otrokom gre zelo 
dobro od rok. 

Obiskali smo tudi ekološki 
otok v bližnjem naselju, kjer 
so otroci spoznali, da lahko 
tja odlagamo samo karton in 
papir ter steklo in odpadno 
olje. 
Svoje vedenje o problematiki 
odpadkov so si otroci širili 
tudi preko slikanic o odpad-
kih, katere smo prebirali, si 

ogledovali slike in jih ko-
mentirali, preko risank Lepši 
svet na temo odpadkov in 
ob sodelovanju s podjetjem 
Kocerod, gospodom Samom 
Cokanon, ki je otrokom zelo 
nazorno predstavil ločevanje 
in odlaganje odpadkov.

Dotaknili smo se tudi po-
membnega področja po-
novne uporabe odpadne 
embalaže: 

Otroci so imeli zaboje z od-
padno embalažo ves čas na 
voljo v kotičku z gradniki, iz 
katerih so embalažo jemali, 
si jo izbirali in jo uporabljali 

pri svoji spontani simbolni 
igri: vzeli so si darilne vrečke 
in se igrali, da gredo v trgo-
vino (kotiček z zaboji), si tam 
nabrali – kupili izdelke, ki 
so jih nato odnesli v kotiček 
dom in družina in se tam ig-
rali, da si umivajo lase, peče-
jo jajčka, skrbijo za bolne do-
jenčke – jim dajali zdravila …

Ker se bliža naša zaključ-
na prireditev in ker smo že 
naredili sceno - travnik za 
lutkovno igrico Piščanček Pik 
na kartonu, smo se odločili, 
da te scene ne zavržemo, 
ampak jo obogatimo z izdelki 
iz odpadnega materiala – 
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drobnimi živalmi: metuljčki, 
pikapolonicami, pajki – in 
ponovno uporabimo za sce-
no na naši zaključni prireditvi. 
Otroci so se tako urili v bar-
vanju, poslikavi odpadnega 
materiala in tehniki lepljenja 
na odpadni material.

Z otroki smo se pogovarjali 
tudi o tem, kaj bi lahko nare-
dili z odpadki. Povedali so:
»V vrtec jih lahko prinesemo. 
Robote lahk' nar'dimo, pa 
avtone, pa samoroge.« 
Dali sva jim navodilo, naj 
si vsak poišče, kaj za svoj 
izdelek potrebuje med 
odpadki in svoj izdelek tudi 
izdela. Otroci so se takoj lotili 
dela, si izbirali material, na 
voljo so imeli škarje, zaščitni 
lepilni trak in Mekol lepilo. 
Izdelke smo razstavili pred 
igralnico.

K nam je prišla tudi 
vzgojiteljica Tanja in otrokom 
prinesla posebne kostume 
– kostume za eko-detektive. 
Seznanila jih je, kdo so 
eko-detektivi in kakšna je 
njihova naloga. Tako smo 
kot eko-detektivi hodili po 
vrtcu: otroci so pogledali 
v igralnice, na hodnike, v 
kuhinjo in ugotavljali, kako 
ločujemo odpadke, ali 
ugašamo luči v prostorih 
vrtca in zapiramo vodo v 
umivalnicah ter skrbimo 
za red okoli košev. Na 
nepravilnosti so otroci 
opozarjali. S to nalogo so 
spodbujali tudi druge v vrtcu, 
da so delovali odgovorno 
z elektriko, vodo in pri 
ločevanju odpadkov.

Ob koncu teme o odpadkih 
smo se v igralnici pogovorili 

tudi o tem, kam gredo smeti 
iz našega vrtca. Otroci so 
vedeli povedati, da smeti iz 
našega ekološkega otoka 
pridejo iskat smetarji in jih 
s »smetnjakarjem« – tako 
so poimenovali smetarski 
avto – odpeljejo »na kup 
smeti« – smetišče. Ločili 
smo odpadno embalažo na 
embalažo (plastika, kovina) in 
steklo ter te odpadke odnesli 
na naš otok, kjer so jih otroci 
tudi pravilno odložili. Skupaj 
pa smo naredili še eno 
veliko dobro delo, ko smo 
šli očistit našo sprehajalno 
pot – »pešngo« in igrišče 
na Poleni. Tako so se otroci 
učili tudi varno pobirati smeti 
in poskrbeti za okolje, v 
katerem bivajo.

Mojca Šimenc,
vzgojiteljica

“Jaz lahko delam stvari, 
ki jih ti ne moreš, ti lahko 
počneš stvari, ki jih jaz 
ne morem; skupaj lahko 
narediva velike stvari.”

Mati Terezija, 
redovnica in svetnica

V našem vrtcu se zaveda-
mo pomena sodelovanja, 
ne zgolj na nivoju oddelkov 
ampak tudi s širšim okoljem. 
Hvaležni smo vsakemu, ki je 

pripravljen svoje znanje in 
ideje deliti z nami. Hkrati s 
tem spoznavamo medgene-
racijsko različnost, različne 
poklice in interese ljudi, ki 
pridejo k nam.

V mesecu maju so nam 
dneve bogatili umetnik Miha 
Erić, čebelar Pavel Praper 
ter predstavnik Koceroda 
Samo Cokan. Kljub temu, da 
so vsak zase strokovnjaki na 
svojem področju, pa jih druži 

ljubezen do narave, obču-
tek za otroke in veselje do 
opravljanja svojega poklica 
oziroma hobija.

Umetnik Miha Erić je ot-
rokom na zanimiv način 
predstavil igranje na orglice 
ter posebno »mehiško« ki-
taro. Skupaj z njim so usva-
jali različne ritme in zaigrali 
na ritmične instrumente. 
Spoznali so tudi različne 
zvrsti glasbe in zaplesali. 

Sodelujemo in se učimo 
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Z velikim veseljem so mu prisluhnili tudi 
najmlajši v našem vrtcu. Skupaj z njim smo 
preživeli dva nepozabna glasbena dneva.

Čebelar Pavel Praper z našim vrtcem 
sodeluje že vrsto let. Ljubezen do čebel 
in čebelarstva je prenesel že na mnoge 
generacije otrok. Obiskali smo njegov 
čebelnjak, opazovali marljive čebele, 
se seznanili, kako nastane med in se 
posladkali z dobrimi domačimi medenjaki. 
Občudovali smo njegov lepo urejen 
čebelnjak z okolico in prisluhnili zvoku 
čebel v panjih.

Samo Cokan, predstavnik podjetja 
Kocerod, nas je obiskal že drugo leto. 
Delavci vrtca se trudimo za okoljsko 
ozaveščenost otrok in nas. Naši eko 
detektivi so bili letos spet dejavni in nas 
ozaveščali o ločevanju odpadkov. Gospod 
Cokan nam je na zanimiv in poučen način 
predstavil, kako nastanejo odpadki in kako 
jih je potrebno ločevati. Spoznali smo 
tudi nevarne odpadke in kam jih moramo 
odlagati. Posebno pozornost smo namenili 
pogovoru o recikliranju, ponovni uporabi 
odpadkov ter v dar dobili gasilki avto, ki je 
bil za nekoga odpadek, za naše otroke pa 
igrača, ki so se je zelo razveselili. 

Dnevi, ko nas obiščejo različni strokovnjaki, 
so za nas »posebni«, drugačni, bogati. 

Usvajamo različna znanja, krepimo 
komunikacijske veščine ter 
medgeneracijsko sodelovanje. 

Iskrena HVALA vsem, ki ste sodelovali z 
nami. 

Za podporo se zahvaljujemo tudi Mateji 
Mešnjak, vodji projekta »Medgeneracijsko 
povezovanje v mežiški dolini«.

Romana Šepul, 
pomočnica ravnatelja 
vrtca pri OŠ Mežica
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V NAŠEM VRTCU ZELO RADI 
PREPEVAMO IN GLASBENO 
USTVARJAMO. PETJE NAS 
POVEZUJE, RAZVESELJUJE, 
SPROŠČA TER NAS DUHOV-
NO BOGATI. 

Vsi otroci iz vrtca smo se 
enkrat mesečno zbrali v naši 
igralnici ter skupaj prepevali 
že znane pesmi ter se sezna-
njali z novimi. 

Letos je bilo v vrtcu leto spo-
minov, zato so bile pesmi, 
ki smo jih prepevali, zelo 
različne: stare, ljudske, ki 
smo jih pele že me in naše 
vzgojiteljice v vrtcu, pa vse 
do modernih otroških, ki 
gredo zlahka v uho. Pesmi 
sva prilagajali letnim časom 
in različnim priložnostim. 
Letos smo dobili tudi novo 
vrtčevsko himno, ki sem jo 
napisala ob 50-letnici naše-
ga vrtca. Pevske vaje sva iz-

vajali vzgojiteljici Milena Koz-
lar in Tanja Bivšek, ki je petje 
spremljala z igranjem na 
kitaro. Kitara je instrument, 
ki pritegne otroke in petje ob 
zvokih strun zveni povsem 
drugače.

Dobro sva se dopolnjevali in 
na zabaven način animirali 
otroke (z lutko, ugankami, 
glasbenimi ugankami, zgod-
bicami, preoblačenjem v raz-
lične kostume …). 

Pesmi smo ob različnih pri-
ložnostih zelo radi prepevali, 
kar je bil tudi cilj pevskih vaj. 
Najbolj pomembno pa je, da 
sva pri otrocih vzpodbujali 
interes do petja, melodični in 
ritmični posluh. Svoje veselje 
do petja so otroci pokazali na 
nastopu pred Narodnim do-
mom v mesecu decembru, 
na pustni povorki v mesecu 
februarju ter ob različnih 

priložnostih med letom. So-
delovali smo tudi na Vseslo-
venskem petju, kjer smo vsi 
mladi in malo manj mladi na 
isti dan in ob isti uri s pono-
som in iz srca prepevali slo-
venske pesmi.
 
Milena Kozlar,
vzgojiteljica

Naš vrtec
(napisala Milena Kozlar)

Ko ura zjutraj me prebudi,

se že v mežiški vrtec mi mudi,

tam že čakajo me vsi

vzgojit'lce, prijatelji.

Prijatelji ta pravi smo postali,

prijateljske vezi smo tesne stkali.

In tudi če kdaj v srčku je hudo,

v vrtcu si pomagamo.

Skupaj se zabavamo, smejimo,

veliko novega se naučimo,

najraje pa se le igramo

in vselej radi se imamo.

Prijatelji ta pravi smo postali,

prijateljske vezi smo tesne stkali.

In tudi če kdaj v srčku je hudo,

v vrtcu si pomagamo.

Včasih smo igrivi, nagajivi,

razigrani, glasni, prepirljivi,

a srečni radostni, veseli smo,

ker v vrtcu vedno je lepo.

Prijatelji ta pravi smo postali,

prijateljske vezi smo tesne stkali.

In tudi če kdaj v srčku je hudo,

v vrtcu si pomagamo.

In tudi če kdaj v srčku je hudo,

v vrtcu si pomagamo.

Kdor poje, slabo ne misli
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“Kol'k' dni še, da gremo pla-
vat?” so pogosto spraševali 
najstarejši otroci vrtca Me-
žica v mesecu maju, ko so 
izvedeli, da se bliža težko 
pričakovani petdnevni pla-
valni tečaj. 

Končno je napočil dan, ko 
nas je pred šolo pričakal 
prijazen voznik avtobusa in 
nas odpeljal do bazena na 
Ravnah na Koroškem. Za ot-
roke je bila že sama vožnja z 
avtobusom na bazen in nazaj 
pravo doživetje. Sledilo je 
preoblačenje, ki je na prese-
nečenje vzgojiteljic potekalo 
hitro in brez težav. 

Nekateri bolj drugi manj pri-
lagojeni na vodo, a vsi z iskri-
co v očeh so otroci komaj ča-
kali, da začofotajo v bazenu. 
Vaditelji plavanja so otroke 
prijazno sprejeli, jih seznani-
li s pravili in poskrbeli, da so 
se otroci dobro razgibali. Po 

kratkem preizkusu plaval-
nega znanja so jih razdelili v 
skupine, ki so bile zasnova-
ne tako, da so omogočale 
skupno igro in druženje ot-
rok, hkrati pa tudi individualni 
pristop vaditelja do vsakega 
otroka. Otroci so se po sku-
pinah z različnimi pripomoč-
ki (črv, deska …) prilagajali na 
vodo, usvajali različne pla-
valne prvine, nekateri pa so 
tudi naredili svoje prve pla-
valne zamahe. Drugi otroci, 
ki so bili v vodi že bolj vešči, 
pa so skozi tečaj še nadgradi-
li svoje plavalne veščine. Ob 
koncu vsakega dne so imeli 
otroci v bazenu tudi prosto 
igro, ki so jo navdušeno iz-
koristili za skakanje, šprica-
nje, namakanje v mehurčkih 
v malem bazenu in za vse 
preostale vodne norčije, ki 
so jim prišle na misel. Stro-
kovne delavke, ki smo otroke 
na tečaju spremljale, smo z 
veseljem opazovale, kako so 

bili iz dneva v dan bolj samo-
zavestni in spretni pri gibanju 
v bazenu. Otroci pa so poleg 
plavalnih spretnosti tekom 
tečaja razvijali tudi veščine 
samostojnosti (preoblačenje, 
sušenje, skrb za svoje stvari …)
in spoznavali varno gibanje 
ob in v bazenu. 

Ob koncu vsakega dneva 
smo se malo utrujeni a polni 
pozitivnih vtisov vračali 
v šolo-vrtec, kjer smo si 
privoščili še zasluženo kosilo 
in počitek. 

Vtisi otrok:
“Js sm se naučiva raketo pa 
žabico, pa naučiva se skrčit 
pa stegnit noge.”
“Najbolš’ mi je bva raketa, 
to je t'k' da se primeš za 
prste pa za desko pol pa kr 
greš pod vodo, dokler ti ne 
zman'ka kisenika .”
“Moja najbol smešna stvar 
na tečaju mi je b’la, ko s'm 

Juhuhu, plavani tečaj 
je končno spet tu!
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V vrtcu se zavedamo 
celostnega pomena 
športne aktivnosti za 
otroke, zato smo se odločili 
sodelovati v projektu 
Turizem v vrtcu. Letošnja 
rdeča nit projekta je: 
Športna doživetja bogatijo 
mladinski turizem.

Izvajali smo različne dejav-
nosti, ki smo jih vzgojiteljice 
prilagodile starostni skupini 
otrok. Tako smo si v vrtcu 
ogledali nekaj tekem FIS 
svetovnega pokala v Planici 
v nordijskem smučanju in 
se spremenili v čisto prave 

navijače. Starejši otroci pa 
so se seznanili z navijaškimi 
vzkliki (Mi Slovenci! Kdor ne 
skače ni Slovenc!), zastavo 
in himno ter podrobneje 
spoznali opremo in obla-
čila smučarjev, skakalcev, 
drsalcev, sankačev in smu-
čarskih tekačev. Skupaj smo 
poslušali zgodbe na temo 
športnih junakov in se z ve-
seljem tudi sami preizkusili 
v različnih športih in tekmo-
vanjih (tekmovanju s smu-
čmi, sankanju z medvedki, 
»dričkanju« na dvorišču, 
teku, vadbenimi urami v 
telovadnici, sankanju …). Na 

igriv način pa smo razisko-
vali kraj in spoznavali nje-
gove značilnosti – »sončni 
hrib«, gmajno, muzej Pod-
zemlje Pece, ribnik … 

V dejavni projekt smo vklju-
čili tudi različna društva in 
klube, ki so aktivni v kraju in 
so nam s tem popestrili raz-
iskovanje športnih aktivnosti 
v našem kraju. Tako nam je 
nogometni klub na igriv in 
sproščen način predstavil 
trening nogometa na sta-
dionu. Obiskali pa smo tudi 
balinarski klub, kjer so otroci 
z velikim navdušenjem pos-

delala mrtvaka. Mrtvak, to 
je t’k‘, ko sam ležiš pa sam 
trpiš.”
“M’n‘ je b‘lo t’k‘ zelo všeč, ker 
j‘s rada imam, da se kopam.”
“Najbolš‘ mi je b‘lo tunkanje 
pa skakanje.”
“Poglej, mislim, da zdaj znam 
plavat.” (zakliče deklica iz 
vode)
“M‘ni je bvo najbol‘ všeč, ko 
smo skakali v vodo in delali 
bombice.”
“Čist’ vse je fajn bvo, edino ko 
so me oke pekle, to mi ni bvo 
fajn.”
“M’n’ je b’lo všeč, ko s’m bil 
priden in meni je b’lo najvšeč, 
ko smo se igrali za plavanje 
in s’m se vse naučil.”

“Ko sem poslušala učitelja in 
dob‘la bombone in ko sem 
brez deske lahko plavala.”
“Všeč mi je še b‘lo, da smo se 
daleč peljali.”
“Fajn je b‘lo, ko smo meli 
deske in črve.”
“M’n‘ je b‘lo pa všeč, ko 
smo se na koncu v malem 
bazenu igrali, pa še meli take 
mehurčke, ko so žgečkali t’k‘.”

Veliko zahvalo za vse te po-
zitivne odzive otrok lahko 
pripišemo srčnim vaditeljem, 
ki so poskrbeli, da so se otro-
ci na tečaju počutili varne in 
sproščene, obenem pa so se 
tudi izredno zabavali. 
Ob zaključku tečaja so otroci 

svoje pridobljeno znanje s 
ponosom pokazali tudi svo-
jim staršem. 

Za ves trud in vztrajnost, ki 
so jo izkazovali skozi celoten 
tečaj pa so bili poleg doda-
tnega plavalnega znanja na-
grajeni še z diplomami.

Zahvaljujemo se ravnatelju 
dr. Janko Plešniku in Občini 
Mežica, da so naši otroci 
lahko letos plavali brezplač-
no, in hkrati upamo, da bo 
plavalni tečaj v našem vrtcu 
postal stalnica. 

Lana Iglar Šipek,
vzgojiteljica

Šport in turizem v vrtcu
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lušali, opazovali in se tudi 
sami preizkusili v balinanju. 
Med projektom pa se nam je 
pri jutranji telovadbi pridruži-
lo društvo Šola zdravja Me-
žica. S predstavnicami šole 
zdravja smo izvedli jutranjo 
telovadbo, članice so s svo-

jo pozitivno energijo otroke 
motivirale za razgibavanje. 

Ob koncu projekta lahko 
rečemo, da smo z različnimi 
dejavnostnimi poskušale 
otrokom na igriv in sproščen 
način obogatiti znanje in iz-

kušnje na področju športa v 
našem kraju. Pri tem pa bi se 
radi zahvalili vsem društvom 
in klubom, s katerimi sodelu-
jemo – še enkrat hvala vam. 

Tjaša Rozman,
vzgojiteljica

Letošnje leto smo v vrtcu 
Mežica pomenljivo poime-
novali »leto spominov«. 
Pričeli smo ga s prazno-
vanjem 50-letnice stavbe 
našega vrtca in nadaljevali 
z obujanjem spominov na 
dejavnosti, dogodke in lju-
di, ki so pred nami in skupaj 
z nami ustvarjali bogato 
zgodovino našega vrtca.

Skupaj z otroki pa smo 
tudi ustvarjali spomine. 
Verjamemo, da smo v 
srčku vsakega od njih 
pustili pomemben pečat. 
Hvaležni smo tudi staršem 
za sodelovanje in zaupanje, 
samo skupaj lahko ustvarimo 
most po katerem varno, 
pogumno in ponosno stopajo 
naši otroci.

V torek, 30. 5. 2023, smo v 
hramu mežiške kulture, Na-
rodnem domu, staršem in 
vsem povabljenim pokazali 
le delček tega, kar so se ot-
roci letos s svojimi strokovni-
mi delavkami naučili. Mnogo 
več pa je ostalo v njihovih 
srcih. Prav vse skupine so se 
predstavile s točkami progra-
ma, pri čemer smo povezale 

Zaključna prireditev vrtca 
Mežica »Leto spominov«
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predstavitev v živo s predsta-
vitvami filmčkov najmlajših 
v vrtcu. Ob koncu so se od 
vrtca, strokovnih delavk in 
mlajših prijateljev poslovili 
tudi »mini maturantje«. Ne 
samo staršem, tudi strokov-
nim delavkam so se ob tem 
orosile oči. Iskrice v očeh pa 
so zasvetile vsem mini ma-
turantom ob presenečenju 
– torti!

Želimo jim, da bi bili uspešni 
in naj korajžno vstopijo v šolo 
– novim izzivom naproti!

Prireditev so prijetno vodile 
in povezovale Katrce: Eva 
Korotančnik, Nuša Naveršnik, 

Teja Drol, Nina Novak, Maša 
Arbajter in Ana-Marija Golob 
pod mentorstvom Polonce 
Bivšek, ki je poskrbela tudi za 
scenarij prireditve in smo ji za 
to izjemno hvaležni.

Bil je resnično poseben dan, 
ki nam bo ostal v spominu!

Hvala tudi gospodu županu 
Marku Mazeju za vzpodbud-
ne besede, ravnatelju dr. 
Janko Plešniku za podporo 
in pomoč, predsedniku sve-
ta zavoda Borutu Iršiču ter 
predsednici sveta staršev OŠ 
in vrtca Mežica Mateji Me-
šnjak, ki sta nas počastila z 
obiskom.

Ob koncu leta se naj iskreno 
zahvalim vsem zaposlenim 
vrtca Mežica, tako strokov-
nim kot tehničnim delav-
cem, za srčnost, pogum, 
ljubezen in entuziazem, s 
katerim opravljajo svoje pos-
lanstvo. 

Iskrena hvala tudi g. Am-
brožu Blatniku ter Komunali 
Mežica za sodelovanje in 
pomoč pri izvedbi ne le te 
prireditve ampak mnogih 
prireditev v letošnjem šol-
skem letu.

Romana Šepul, 
pomočnica ravnatelja 
vrtca pri OŠ Mežica



Zakrament svete birme, ki 
ga je letos podelil g. nadškof 
Marijan Turnšek, je prejelo 
dvajset birmancev, devet 
prvoobhajancev pa je pristopilo 
k zakramentu svete evharistije.

Dragi prvoobhajanci in 
birmanci. 

Vera v Boga je milost, ki 
ni dana vsem ljudem. 

Želim vam, da bi življenje, 
ki je pred vami, zajemali 
s polno žlico in v Bogu 
našli prijatelja, ki nikoli 
ne razočara. 

Barbara Naveršnik Belhaima

Zadnjo aprilsko soboto in prvo majsko nedeljo sta v župnijski cerkvi sv. 
Jakoba potekali slovesnosti sv. birme in sv. obhajila.

Praznik svete birme in 
prvega svetega obhajila

Foto: Foto Ocepek
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Združena sv. Jakob in 
Sant Niklas an der 
Drau (Šmiklavž ob Dravi) 
pri šmarnicah
Tone Romauch, res najlepša 
hvala, da si za svojo ženo 
izbral našo faranko, pevko 
Ano Smrečnik. Zakaj? Zato, 
ker če se ti ne bi priženil v 
Mežico, pevci sv. Jakoba ne 
bi imeli 21. maja, na sedmo 
velikonočno nedeljo, tako 
čudovito preživetega dneva.

Za ta obisk smo se odločili 
na tvojo in pobudo tvojih 
pevskih prijateljev. 

Najprej smo se podali na 
Altfinkenstein (Stari grad) 
v hotel Baumgartnerhof. 
Malo smo se okrepčali in se 
s terase hotela razgledali 
po okolici. Videli smo Baško 
jezero, nekoliko dlje, zavito 
v meglo, pa Hrašče, Sedlo, 
Šenturh in Bekštajn. Pot smo 
nadaljevali skozi Bogenfeld 
(Vagnje polje), kjer je Tone 
živel več kot 60 let. Ko smo 
prispeli v St. Niklas, so nas 
tam že čakali njegovi pevski 
prijatelji in župnik, g. Jurij 
Buch. Dobro, da so mize 
tako močne in so prenesle 
težo vseh dobrot s katerimi 
so nam postregli. Ne bom 

naštevala kaj vse se je znašlo 
na njih, naj se vam kar cedijo 
sline. Sami ste si krivi, da 
niste bili zraven, zakaj pa ne 
pojete v našem zboru. Prav 
vam je!

Ko so se želodčki napolnili, 
grla izpela in je ura že 
kazala, da bo kmalu čas za 
šmarnice, smo se odpravili 
proti cerkvi St. Niklasa (sv. 
Miklavža). Župnik Jurij ima 
glavni sedež pri sv. Jakobu 
v Rožu, poleg tega pa ima 
še tri podružnice. V maju so 
vsako nedeljo slavnostno 
pete šmarnice v eni od njih. 
Cerkev je bila nabito polna. 
Zanimiva je navada, da vsak, 
ki pride v cerkev, s sabo 
prinese nekaj za pod ali 
za na zob in to odloži pred 
cerkvijo na mizo. Udeleži 
se šmarničnega opravila, 
po koncu obreda pa se vsi 
skupaj še dolgo družijo in 
prepevajo pred cerkvijo. Pri 
šmarnicah smo zapeli skupaj, 
nekaj pesmi pa tudi sami. 
Župnika Jurij in Jože, ter naša 
dva pevca Florjan in Cveto, 
so skupaj zapeli litanije. Zelo 

lepo so se ujeli, pa tudi mi 
smo jim dobro odpevali.

Po koncu smo zapeli še 
nekaj pesmi, potem pa smo 
odšli. Pa ne daleč, samo 
skozi vrata, saj so nam takoj 
pri izhodu že začeli ponujati 
pladnje polne dobrot. Se 
vam zopet cedijo sline? 
Prav je tako. Sami ste si krivi, 
zakaj pa nas ob nedeljah 
in praznikih v cerkvi samo 
poslušate. Pridružite se nam, 
pa boste tudi vi deležni takih 
pogostitev na podobnih 
srečanjih.

Ob prijetnem klepetu se je 
ura hitro pomaknila na 19:25, 
res je bil že čas za odhod 
proti meji, ki nas je včasih 
ločevala, zdaj pa je le še 
spomin. Mi meje pri našem 
druženju sploh nismo čutili. 
Slovenci? Avstrijci? Kje pa, saj 
smo vsi Korošci.

Bogu hvala za lepo vreme 
in lepo preživet dan. To je bil 
dan, ki ga je naredil Gospod.

Ani Krivec
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Ja, kdo je pa to?

Marsikdo ga ne pozna, neka-
teri samo po pogovoru, ve-
liko pa nas je, ki se še dobro 
spominjamo nekdanjega, 
žal, že pokojnega mežiškega 
župnika.

Rodil se je kot prvorojenec 
v pozneje številčni družini 
na Prevaljah, 19. aprila leta 
1926, očetu Ožbeju in mami 
Mariji, rojeni Sušnik. 

Po končani teološki fakulteti, 
po novi maši, ki jo je imel 
1. julija 1951, je dobil po 
nekaj mesecih dekret 
za kaplana v Trbovljah, 
kasneje v Brestanici in 
Šoštanju. Kaplansko službo 
je opravljal na težkih 
revirskih mestih. Torej nič 
čudnega, da je bil kot dober 
poznavalec knapov po smrti 
mežiškega župnika Antona 
Bošteleta prestavljen za 
župnika v Mežico.

Veliko veselja je bilo v Meži-
ci, da po dolgem času dobi-
jo tako mladega župnika, še 
petintrideset let ni štel. »O, 
tega se bo pa dalo voditi po 
naših hotenjih.« Tako so si 
mislili »dobri farani« in lokal-
no politično vodstvo.

Kaj pa on? Ja, on ima pa 
svojo glavo, svoje mišljenje. 

Groza! Kaj pa se dogaja v 
cerkvi? Župnik si je zavihal 

JOŽE LODRANT
1926–2013

Jože Lodrant v mladosti
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rokave, suši stene, odstra-
njuje klopi, podira prižnico, 
prestavi Jezusa in Marijo, 
snemajo se slike, ki so jih 
nabijali dobri verniki, da so 
se znebili doma podedova-
ne nabožne »šare«. Pres-
tavljajo se orgle, to je velik 
greh. Ne šteje se mu v dobro 
niti to, da so sedaj na elektri-
ko in ni več potreben meh.

Pa kaj se dela v turnu? Ga bo 
podrl? Na srečo še stoji, go-
tovo ga je obvarovalo spo-
meniško varstvo, si oddah-
nejo Mežičani. Ah, ja – ura in 
zvoni so pa na elektriko – ja, 
pa kaj …

Še okna so mu napoti, neki 
Stane Kregar, s katerim se 
poznata, dela »neke bar-
vaste šajbe«. Oltarje presta-
vlja, daritveno mizo, pod in 
še in še.

Ubogi farani, kakšno grozo 
morajo prenašati s tem no-
vim župnikom.

Vso to grozo je lepo naka-
zal v svojih dveh knjigah 
Nabrani spisi in Nemirni 

časi – lepo, a skoraj tudi 
težko branje. Človek mora 
brati njegova dela res po-
zorno, da vse razume, bil je 
pač tudi filozof. Take so bile 
tudi njegove pridige, če je 
kdo med njimi podremal ali 
klepetal, ni imel pojma, kaj 
hoče povedati. Moral si mu 
slediti od prve besede dalje.

Saj ste že gledali kakšen 
film, ki prikazuje sedanji 
čas (ali kraj zločina), potem 
pa se zgodba vrne v daljno 
preteklost in po dveh urah 
ali več pridemo nazaj do že 
videnega in takrat spozna-
mo, kako je do tega prišlo 
in zakaj. Take so njegove 
pridige in knjige, prepletena 
sedanjost s preteklostjo, saj 
brez brez teh ne bi bilo pri-
hodnosti.

Ves čas župnikovanja v Me-
žici in nekaj časa tudi v do-
deljeni Koprivni je čutil, da 
je pod nadzorom – kaj dela, 
govori, piše, kam in komu 
pošilja pisma, s kom se dru-
ži, kam potuje. Opazovali so 
ga oboji – »dobri farani«, ki 
so ga tožili dekanu in škofu, 

kakor tudi lokalno vodstvo, 
politika, ki so ga klicali na 
zagovore na postajo milice 
ali višje instance v okraju. V 
pogovoru je večkrat dejal, 
da je za višji kler »preveč 
rdeč, preveč napreden«, za 
uradno politično vodstvo pa 
»preveč črn, nevodeč«.

Bil je vnet planinec in kadar 
je le imel možnost, je šel v 
gore, doma ali v tujini, sam 
ali z brati. Zelo rad je zahajal 
v Javorje k sv. Joštu ali sv. 
Magdaleni, v Koprivno k sv. 
Ani, na Peco k sv. bratoma 
Cirilu in Metodu, kakor 
tudi na Plat k sv. Lenartu. 
Povsod je posedel in se v 
tihoti pomenkoval s temi 
in tudi drugimi svetniki, 
ki so v teh cerkvah. Iskal 
je razumevanje, tolažbo, 
potrditev, predvsem pa mir 
za molitev za sebe, svoje 
in vse nas farane, tudi za 
»špecarje«.

Na taki gorski turi v Avstriji 
se je na skrajnem zahodnem 
delu Tirolske spoznal z 
župnikom v Galtüru in je 
potem dolga leta zahajal 

Jože Lodrant na predstavitvi knjig ob treski Jože Lodrant med pastoralnim delom
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tja za en teden, da je tisti 
župnik lahko šel na dopust. 
Z avstrijsko Koroško pa je 
bil tako ali tako povezan ves 
čas, bil je tako njihov kot 
naš, sploh potem, ko je šel v 
dejaven pokoj.

Po šestindvajsetih letih, to 
je leta 1986, se je župniji 
odrekel in stopil v pokoj. 
Za župnika v Mežici je bil 
nastavljen ravenski kaplan, 
g. Franc Linasi, s katerim 
sta potem lepo sodelovala 
do leta 2011, ko je g. Linasi 
zapustil Faro in odšel za 
župnika v Šmartno pri 

Slovenj Gradcu, v Mežico 
pa je prišel g. Davorin 
Vreča s Stranic. Tudi ta dva 
sta lepo sodelovala.

Zadnje sodelovanje je 
bilo 29. junija 2013, ko je 
g. Lodrant prišel v cerkev, 
ampak se je počutil tako 
slabo, da mu je g. Davorin 
dejal, naj sveti maši sledi iz 
zakristije.

Umrl je 30. junija ponoči 
na Prevaljah, v domači hiši, 
hiši svojih staršev. Letos 
bo tako minilo deset let od 
njegove smrti.

Sedanji mežiški župnik, g. 
Jože Hrastnik, se je, ko je 
dobil dekret za Mežico, 
veselil, da bo spoznal g. 
Lodranta, o katerem je že 
veliko slišal, žal je ta umrl 
mesec dni pred njegovim 
prihodom. Zato je sklenil, da 
bo v petek, 30. junija 2023, 
sveta maša v njegov spomin 
in za njegovo dušo.

Naj počiva v Božjem miru, 
deležen srečne večnosti.

Prideš tudi ti, ti …?

Ani Krivec

Šumeče leposlovje
V naš lokalni časopis se po več letih vrača leposlovna rubrika. V vsaki izdaji Šumca bo 
odslej nekaj strani namenjenih objavljanju umetnostih besedil lokalnih avtorjev in avtoric, ki 
svoja doživljanja in občutke radi ubesedujejo in bi jih povrhu bili naklonjeni deliti z drugimi. 

Šumeče leposlovje bo prvič obrodilo sadove v jesenski številki, zato vas naprošamo, da 
svoje avtorsko delo, ki bi ga želeli objaviti, pošljete najkasneje do 13. avgusta 2023 na 
elektronski naslov ajdavasle@yahoo.com, ali pa ga do roka oddate fizično na Občini Mežica. 
Pomembno je, da poleg dela, ki ga pošiljate, pripišete še njegov naslov, svoje polno ime kot 
avtor oz. avtorica (v kolikor želite ostati anonimen/-na, to pripišite) in nekje še dopišite, da 
delo pošiljate za Šumc (Šumeče leposlovje).

Delo, ki ga pošiljate, mora za objavo izpolnjevati slednje kriterije:

• Je v obliki krajše proze ali poezije (lahko je tudi hibrid obeh).

• Delo kot proza ne presega 500 besed in kot poezija 15 verzov. 
• Jezik je lahko knjižno ali narečno slovenski. V kolikor bo delo vsebovalo sovražni govor, 

psovke in neprimerne vsebine, bo delo cenzuriralo oz. izločilo uredništvo.
• Tema je poljubna.

Pošljete lahko več del, vendar bo objavljeno zgolj eno na številko časopisa. Če bo 
uredništvo prejelo prekomerno število avtorskih del, da bi objavilo vsa v aktualni številki 
Šumca, bo pristojna komisija, ki ne bo seznanjena z avtorstvom posameznih besedil, 
odločila, katera dela se bodo objavila in katera bodo morda prenesena v naslednjo številko.

Objavljanje v rubriki je namenjeno vsem Mežičarjem in Mežičarkam, ne glede na starost in 
izkušnje s pisanjem, zato prav prisrčno vabimo k pozivu tudi tiste frišne in skrite talente.
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ZAPUŠČINSKI POSTOPKI 
SO PRECEJ ENOSTAV-
NI POSTOPKI NA PRVI 
POGLED, A PREDVSEM 
KADAR JE PRECEJ 
PREMOŽENJA IN TUDI 
KAKŠNI DOLGOVI, SE 
LAHKO STVARI HITRO 
ZAPLETEJO IN ZAPUŠČI-
NA PO POKOJNEM NI 
VEČ TAKO ENOSTAVEN 
POSTOPEK. 

Podobno pa se lahko zgodi, 
kadar je dedičev več. V obeh 
primerih se zapuščina prelevi 
v več pravdnih postopkov, 

premoženje, ki bi ga morali 
dediči dedovati, pa miruje.

V zapuščinskem postopku 
imajo upniki, ki jim je pokojni 
kaj dolgoval tudi možnost, da 
uveljavljajo ločitev zapušči-
ne. Navedene možnosti pa ne 
smemo zamešati z izločitvijo 
iz zapuščine.

Ločitev zapuščine (143. čl. Za-
kona o dedovanju) je zakonita 
možnost upnikov v zapuščin-
skem postopku. Upniki lahko 
predlagajo ločitev zapuščine 
in poplačilo svojih terjatev iz 
zapuščine. Konkretno to po-

meni, da v roku treh mesecev 
od uvedbe dedovanja (datum 
zapustnikove smrti) predla-
gajo, da se zapuščina loči od 
dedičevega premoženja. V 
tem primeru dedič ne more 
razpolagati s stvarmi in pravi-
cami iz zapuščine. Prav tako 
pa se njegovi upniki ne mo-
rejo iz njih poplačati, dokler 
se ne poplačajo upniki, ki so 
zahtevali ločitev.

Je pa morebiti slabost tega 
postopka, da lahko v tem pri-
meru zapustnikovi upniki, ki 
so zahtevali tako ločitev, za-
htevajo plačilo svojih terjatev 

PRAVNI NASVET
Ločitev in izločitev 
zapuščine
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samo iz zapuščinskega pre-
moženja. Terjatve, ki presega-
jo vrednost zapustnikovega 
premoženja oziroma, ki se iz 
njega ne poplačajo (v celoti), 
pa ugasnejo in dedič zanje ne 
odgovarja.

Ločitev premoženja velja 
samo za tiste upnike, ki so jo 
zahtevali, je pa dobro vedeti, 
da za upnike, ki niso zahtevali 
ločitve zapuščine, še vedno 
ni prepozno, če so to zamu-
dili, kajti njihova terjatev, tudi 
če se ne prijavijo v postopek 
zapuščine in če ne zahtevajo 
ločitve zapuščine, ne ugasne.

Do težave pri poplačilu pride 
le, če je bilo premoženja le 
nekaj, na določenem premo-
ženju se je zahtevala ločitev 
zapuščine in se je terjatev po-
plačala, za preostale upnike 
in dediče pa ni nič ostalo.

Bistvo ločitve zapuščine je v 
tem, da imajo ločitveni upniki 
v času, ko sta premoženje 
dedičev in zapuščina ločena, 
prednost pri poplačilu iz pre-
moženja zapuščine pred de-
dičevimi upniki, kot tudi pred 
upniki zapustnika, ki ločitve 
niso zahtevali.

Morebiti si je ločitev zapušči-
ne lažje predstavljati s po-
močjo sodne prakse in sicer 
si je le-ta dokaj enotna, da se 
predlog za ločitev zapuščine 
lahko nanaša zgolj na celot-
no zapuščinsko premoženje 
in ne samo na njegov del. 
Enako velja za sklep o ločitvi 
zapuščine, po katerem lahko 
sodišče ukrep odredi le zoper 
celotno zapuščinsko premo-

ženje in ne samo zoper nje-
gove posamezne dele.

Je pa potrebno vedeti še to, 
da se zapuščina ne more 
zaključiti in se sklep o de-
dovanju ne more izdati vse 
dotlej, dokler učinkuje sklep 
o ločitvi.

Navedeno drži iz povsem 
enostavnega razloga, saj 
institut ločitve zapuščine s 
samo izdajo sklepa o ločitvi 
zapuščine še ne doseže 
svojega namena (poplačila 
ločitvenih upnikov). Sodišče 
tako ločitvene upnike napoti, 
da v določenem roku sprožijo 
(oziroma nadaljujejo) ustrezen 
postopek za poplačilo svoje 
terjatve. Zapuščinski posto-
pek se tako prekine do zakl-
jučka (izvršilnega) postopka 
(oziroma do poteka roka).  

Ko se torej terjatev upnika 
poplača, se lahko nadaljuje 
zapuščinski postopek in pre-
ostalo premoženje podeduje 
s strani dedičev.

Izločitev zapuščine (32 in 
33. čl. Zakona o dedovanju) 
pa je postopek, pri katerem 
lahko posameznik izloči iz 
samega postopka dedovanja 
posamezno pravico, sredstva 
ali imetje, ki po njegovem 
mnenju v zapuščino ne so-
dijo, ker ima posameznik na 
tem imetju lastninsko pravico. 

Takšna je na primer pravica 
zakonca za izločitev vlaganj, 
izločitev gospodinjskih pred-
metov, izločitev dela nepre-
mičnine, ker je lastništvo ne-
koga drugega ...

Izločitev iz zapuščine pa 
lahko tudi pomeni, da se 
zapustnikovim potomcem, 
ki so tako ali drugače 
prispevali k njegovemu 
ustvarjanju premoženja (za 
časa življenja) izloči ustrezen 
del od zapuščine. Izločitev 
ustreznega dela tako ne sodi 
v sam proces dedovanja in v 
tem postopku ne govorimo 
o dedovanju. Gre le za to, da 
ta delež premoženja zaradi 
participacije pri ustvarjanju 
premoženja pripada njim. 

Pri zapuščinskem postopku 
pa je poglavitnega pomena 
tudi, da smo ažurni, da 
zadeve spremljamo 
in se hitro vključimo v 
sodelovanje pred sodiščem 
ali kot upniki stopimo v 
kontakt z dediči.

Do težav namreč ob veliko 
dolgovih zapustnika pride, 
ko so se dolgovi do višine 
podedovanega premoženja 
že poplačali, ko smo se tudi 
mi spomnili, da nam je po-
kojni nekaj dolgoval in tako 
poplačila ne moremo več 
pričakovati, saj so dediči izčr-
pali vsa sredstva, do katerih 
višine so bili dolgove dolžni 
pokriti. Poplačila dolga tako 
ne moremo več pričakovati 
ali zahtevati, čeprav smo bili 
sprva do tega upravičeni, a so 
nas drugi upniki prehiteli.

Predvsem pa je pomembno 
tudi, da se ob zapletenejših 
situacijah pravočasno obrne-
mo po pomoč. 

Janja Podričnik,
odvetnica
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Program Svit 
mi je podaril novo življenje

Gospa Majda, opravljate ča-
stno funkcijo ambasadorke 
Programa Svit. Kako ste se 
odločili za takšno sodelova-
nje in kaj to za vas pomeni?

Že takrat, ko sem zbolela in 
ko sem ozdravela, me je moj 
zdravnik, dr. Birk, nagovarjal, 
da bi prevzela to nalogo, 
ampak se takrat za to nisem 
odločila, sedaj pa je od tega 
minilo že okoli 10 let. Sicer z 
veseljem vsakemu povem 
o poteku moje bolezni in še 
posebej mojega zdravja, saj 

je nekaj najlepšega, da lahko 
še po desetih letih poveš ne-
komu, da si ozdravel, čeprav 
ti zdravniki pravijo, da nisi 
nikoli več zdrav, ampak da si 
ozdravljen bolnik.

Vas je mogoče po toliko 
letih k sodelovanju kdo po-
novno povabil?

Seveda, sedaj me je k 
temu povabila moja dobra 
prijateljica Katarina, ki je 
tudi sicer zelo aktivna 
na področju promocije 

Programa Svit in tokrat sem 
se odločila za sodelovanje.

Kdaj ste prvič prejeli vabilo 
za sodelovanje v Programu 
Svit oz. kdaj ste se prvič 
odzvali?

Prvič sem vabilo prejela leta 
2013, dva dni po 50. rojstnem 
dnevu in sem se seveda 
tudi odzvala. Čez nekaj dni 
sem prejela še komplet za 
odvzem vzorcev, ki sem jih 
tudi takoj oddala. Rezultat je 
bil pozitiven, v vzorcu blata je 
bila najdena kri.

S kakšnimi občutki ste se 
soočali, ko ste izvedeli, da je 
rezultat pozitiven?

Ko sem odprla pismo z iz-
vidom testa Programa Svit, 
sprva sploh nisem dojela, 

Program Svit je preventivni zdravstveni program, namenjen 
preprečevanju in zgodnjemu odkrivanju raka na debelem črevesu 
in danki. Vključuje moške in ženske, ki so od 50. do 74. leta starosti k 
sodelovanju vabljeni na vsaki dve leti. O osebni izkušnji s Programom 
smo se pogovarjali z gospo Majdo Gros, ki od leta 2023 opravlja 
funkcijo Svitove ambasadorke.



66

da je rezultat pozitiven, kar 
mi je postalo jasno šele po 
pogovoru z možem. Takrat, 
ko sem se soočila z rezul-
tatom, sem imela občutek, 
da to nisem jaz, da se to ne 
dogaja meni. Sploh nisem 
razmišljala, da bi lahko bila 
bolna. Namreč do trenutka, 
ko sem dobila pozitiven izvid 
iz Programa Svit, je bila moja 
zdravstvena kartoteka skoraj 
prazna. Seveda pa je bil šok, 
ko sem začela o rezultatu 
globlje razmišljati.

Kako so nato potekale na-
daljnje preiskave?

Najprej bi povedala, da v Pro-
gramu Svit nisi samo številka. 
Oseba, ki se oglasi v klicnem 
centru, ti priskrbi datum za 
kolonoskopijo pri izvajalcu, 
ki ga izbereš sam. Jaz sem 
želela, da se preiskava opravi 
v Splošni bolnišnici Slovenj 
Gradec. Termin za preiskavo 
sem dobila zelo hitro, nekje v 
roku tedna do dveh. 

Tudi na pregledu v bolnišnici 
sem bila zelo lepo sprejeta in 
sploh nisem imela občutka, 
da sem prišla na preiskavo. 
Osebje je bilo zelo prijazno. 
Ob takšnem sprejemu mi 
tudi sama preiskava ni bila 
neprijetna. Sem pa morala 
zaradi rahle krvavitve po 
odstranitvi polipa do nasled-
njega dne ostati v bolnišnici. 
Polip so nato poslali na his-
tologijo.

Kakšna je bila diagnoza?

Po pregledu polipa je bil naj-

den invazivni karcinom, ki se 
je nahajal v polipu.

Kakšno je bilo zdravljenje?

Po odstranitvi polipa med 
kolonoskopijo so onkologi 
v Ljubljani priporočili pre-
ventivno odstranitev dela 
debelega črevesa, kjer se je 
nahajal polip. Odločila sem 
se za operacijo, operacija je 
bila izvedena laparoskopsko. 
Ker je bila sprememba od-
krita tako zgodaj, ni bilo pot-
rebno nadaljnje zdravljenje z 
obsevanji ali kemoterapijami. 
Seveda, če bi se ne odzvala 
takoj in bi odlašala mogoče 
eno leto, bi bil razplet precej 
drugačen. Po treh mesecih 
sem že šla ponovno v službo. 

Ali imate občutek, da 
vam je Program Svit rešil 
življenje?

Vsekakor lahko rečem, da mi 
je Svit podaril novo življenje.

Ali imate še vedno kontro-
lne preglede?

Da, imam. Po operaciji sem 
imela preglede na pol leta, 
nato na eno leto, po sed-
mih letih pa na tri leta. To 
je sedaj moja skrb, da se 
oglasim pri svojem oseb-
nem zdravniku, ki mi izda 
napotnico in se naročim na 
kontrolno kolonoskopijo.

Imate kakšen nasvet za 
bralce? Kako premagati 
strah, kako ukrepati, ko 
prejmejo vabilo Programa 
Svit?

Ko greš skozi to, kar sem šla 
jaz, je zelo pomembno, da ti 
bližnji stojijo ob strani. Meni 
je mož ves čas stal ob strani, 
me podpiral. Pomembno je 
tudi, da daš na stran nepo-
membne stvari, ki ti povzro-
čajo stres in se posvetiš sebi. 

Sama imam zelo dobro 
prijateljico, zdravnico v 
pokoju, ki mi je dejala: 
»Majda, ne prehitevaj 
dogodkov, ne postavljaj 
prognoze za vnaprej, počakaj 
na rezultat in ukrepaj takrat, 
ko je to potrebno.« Pohiteti 
pa je potrebno pri preventivi, 
se čimprej oziroma takoj, 
ko si povabljen, odzvati 
v preventivne presejalne 
programe. To, kar imamo na 
voljo v Sloveniji, programe 
Svit, Dora, Zora, in še novi 
programi so na vidiku, to 
moramo znati ceniti in 
sodelovati. Menim, da ljudje 
te stvari preprosto premalo 
cenijo. Povedala bi še to, da 
oseba, ki je za sodelovanje v 
Programu Svit premlada ali 
prestara, naj ima sama skrb 
za svoje zdravje, posluša 
svoje telo in če opazi, da 
nekaj ni v redu, naj se oglasi 
pri svojem zdravniku.

Če se boste odzvali v 
presejalni program, seveda 
ni nujno, da bo rezultat 
takšen, kot bi si želeli, ampak 
v tem primeru vas bodo 
pravočasno obravnavali, kar 
je bistvenega pomena.

Pripravil: 
Jure Ploder, dipl. san. inž., 
NIJZ Območna enota Ravne
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Glasilo Občine Mežica izhaja 4 x 
letno v nakladi 1.600 izvodov in 
ga prejmejo vsa gospodinjstva v 
občini brezplačno. 

Vsem, ki ste s prispevki sodelo-
vali, se najlepše zahvaljujemo. 
Prosimo, da s svojimi prispevki 
tudi v bodoče sodelujete, ker bo 
le na ta način naše glasilo pestro 
in zanimivo.

Prispevki ne bodo honorirani, 
uredniški odbor pa si pridružuje 
pravico do njihovega izbora. 

Oddaja dokumentov naj bo na 
digitalem mediju (tekstovni članki 
v Microsoft Word-u, fotografije pa 
priložene ločeno v formatu jpeg 
ali tiff, in sicer na resoluciji 300 dpi 
s krajšo stranico najmanj 10 cm). 
Fotografije, ki ne bodo primerne 
velikosti (npr. snete iz spleta – 72 
dpi / 70 KB) ne bodo objavljene. 
Fizično oddane fotografije, ki ste 
jih prispevali, lahko po objavi gla-
sila dvignete na tajništvu občine 
Mežica.

Svoje prispevke 
pošljite na naslov:

Občina Mežica
Trg svobode 1, 
2392 Mežica

info@mezica.si

UREDNIŠKI 
ODBOR
 
župan
Mark Maze

direktor občinske uprave 
Blaž Šaloven

uredniški odbor
Tadeja Oderlap 
Vesna Plemen
Jerneja Vertačnik
Jožef Libnik
odgovorna urednica
Ajda Vasle

izdala
Občina Mežica

lektoriranje
Jerneja Vertačnik

fotografije
avtorji člankov

fotografija na naslovnici
Miran Žlebnik

oblikovanje
Jasna Kalčič Rajzer, atelje jk®

tisk
Malex d.o.o.

naklada
1.600 kosov

www.mezica.si


